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üzel ülkemizin cennet köşelerinden birisi olan 
Marmaris’te 28 Temmuz tarihinde başlayan orman 
yangınları kısa sürede 240 farklı noktaya yayılarak 

Akdeniz bölgemizdeki birçok güzide şehrimizi adeta harap etti. 
Bu orman yangınlarında maalesef yüzlerce yıllık ağaçlarımız, bitki 
türlerimiz, hayvan dostlarımız da dahil olmak üzere ekosistem 
içerisinde yaşayan birçok canlı türü yok oldu. 

Diğer yandan bazı fedakâr vatandaşlarımızı da yangınla mücadele 
esnasında kaybettik. Kendilerine Allah’tan rahmet, acılı yakınlarına 
sabır ve başsağlığı diliyorum. Yangınlardan dolayı maddi ve manevi 
birçok kayıp yaşayan tüm vatandaşlarımıza geçmiş olsun dileklerimi 
iletiyor ve bu ülkenin onurlu evlatları olarak yaraların sarılması için 
elimizden gelen desteği vereceğimizi de tekraren belirtmek istiyorum.

Doğal afetlerin en yıkıcı olanlarından birisi, şüphesiz ki yangınlardır. 
Mücadelesi oldukça güç olan bu afet türüne karşı önceden hazırlıklı 
olmak, tek başına yangınları engellemeye yetmese dahi, olumsuz 
etkilerini nispeten azaltacaktır. Tıpkı depremlerde olduğu gibi doğanın 
bu gücü karşısında zaman zaman biçare kalsak da öncesinde alınacak 
önlemler sayesinde can ve mal kaybını en aza indirecek müspet 
sonuçlar alınabileceğini düşünüyorum. Atalarımız “Bir musibet bin 
nasihatten yeğdir,’’ demişler, bizler de bu cennet vatanın birer evladı 
olarak ormanlarımızı ve geleceğimizi korumaya yönelik olarak daha 
fazla özen ve hassasiyet göstermeliyiz.

Bu yetmezmiş gibi, Kastamonu, Bozkurt, Bartın ve Sinop’tan gelen 
haberler ve yürek yakan görüntüler, bir felaketin daha çok ağır 
faturasını gözler önüne serdi. Batı Karadeniz’i adeta tarumar eden bu 
sel felaketinde yaşamını yitiren vatandaşlarımıza Allah’tan rahmet, 
acılı yakınlarına sabır ve başsağlığı diliyorum.

Kamu kurumlarımızın organizasyon tecrübesi, sahip olduğu insan 
kaynakları, yaşadığı birçok tecrübe ve yerleşik devlet gelenekleri ile 
100 yıllık bir Cumhuriyet deneyimine sahip Türkiye gibi bölgesinin 
önemli güçlerinden olan bir ülkenin, doğal afetler karşısında her 
anlamda daha hazırlıklı olması gerektiğini bu afetlerle bir kez daha 
müşahede ettik. 

Bu anlamda, önceden alınacak tedbirlerin maliyeti, afetlerle 
uğradığımız maddi ve manevi zarardan çok daha ekonomik ve akılcı 
bir çözüm olacaktır. Doğal afetleri önlemek elbette hiç kolay değil, 
ancak yaşadığımız bu çağda akıllı teknolojiler kullanılarak kolektif 
bir yaklaşım ve hakkettiği bütçe ile afetlerin olumsuz etkilerini 
azaltmanın mümkün olabileceği kanaatindeyim. 

Değerli Meslektaşlarım,

0(7ñ1�'(0ñ5���<g1(7ñ0�.858/8�%$ï.$1,
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SUNUȘ

Kıymetli Meslektaşlarım,

Gerek dünyada gerekse ülkemizde yaşanan bazı üzücü hadiseler, maddi 
ve manevi zorluklar devam ederken Kamu ve Üniversite Hastaneleri’nin 
ödemelerinde yaşanan gecikmeler sektörümüzün en önemli birincil 
sorunu olmaya devam ediyor. Geciken kamu ödemeleri ile ilgili olarak 
gerek Hazine ve Maliye Bakanlığı gerekse Sağlık Bakanlığı tarafından 
halen iyi bir haber alamadık. Bu olumsuz durumun kalıcı bir şekilde 
çözülmesi gerekliliği üzerinde tüm kesimler mutabıktır. Söylenecek 
her sözü söylediğimiz için, artık sözün bittiği yerde olduğumuzu da 
rahatlıkla söyleyebilirim.

Kamunun yıllardır birikmiş ve ödemesi gecikmiş borçlarına yönelik 
haksız feragat sürecinden sonra, bizzat devlet yetkilileri tarafından 
büyük bir müjde şeklinde sektöre sunulan DMO Sağlık Market 
Projesi’nin daha birinci yılında, maalesef ödeme vadelerinin uzamaya 
başladığını tedarikçi sektör firmalarımızdan sıklıkla duymaya 
başladık. Bu konuda sendikamıza sözlü ve yazılı birçok dilekçe gelmeye 
başladığından, sorunun daha fazla büyümemesi ve kronik hale 
gelmemesi için birinci ağızdan en tepedeki kurum yetkililerine şikâyet 
ve önerilerimizi ilettik. 

Ülkemizde sağlık hizmetlerinin kesintisiz şekilde sürdürülmesine 
yönelik bugüne kadar sürdürdüğümüz destekleyici politika ve sorumlu 
yaklaşımımız sayesinde tedarik zinciri kırılmadan bir şekilde bu süreci 
yönetmeyi başardık. Ancak tıbbi cihaz sektörü temsilcileri olarak 
bizim bu yaklaşımımıza rağmen kamudan ve kamu yetkililerinden bu 
anlamda beklediğimiz desteği maalesef ki göremiyoruz. Artık hem 
devlet kurumlarımızın hem de devletimizi temsil eden kişilerin bu 
sorunun kalıcı çözümüne yönelik daha basiretli bir tutum göstermesini 
bekliyoruz. 

Bu vesileyle yaklaşan 30 Ağustos Zafer Bayramı’nızı kutlar, yeni 
başlayacak eğitim-öğretim yılında tüm evlatlarımıza başarılar dilerim.

Sağlık ve huzur dolu yarınlar temennisiyle,

Kalın sağlıcakla...
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slında her yazımın 
başlangıcında sizlere güzel 
konu başlıkları ve müjdeli 

haberlerle seslenmek istiyorum ancak 
son yıllarda hem ülkemizde art arda 
yaşanan felaketler hem de sektörümüz 
özelinde yaşanan bazı kronik sorunların 
bir türlü çözülemiyor olması bu 
niyetime engel oluyor. Her ne kadar 
pozitif frekansta kalmaya gayret etsem 
de gündemdeki olumsuz konular ve 
çözüm bekleyen sorunlarımız nedeniyle 
bu konulara yoğunlaşmaya devam 
etmek zorunda hissediyorum. 

Bu anlamda öncelikle geçtiğimiz 
haftalarda ülkemizin çeşitli bölgelerinde 
yaşanan yangın ve sel felaketlerinde 
hayatını kaybeden vatandaşlarımıza 
Allah’tan rahmet, yakınlarına baş sağlığı 
diliyorum. Bölge halkının yaralarının 
bir an evvel sarılması için yapılması 
gereken ne varsa bir an evvel yapılmalı 
ve maddi manevi gereken tüm destek 
sağlanmalıdır. On yıllardır küresel 
ısınma ve bunun yakın gelecekte doğada 
yaratacağı olumsuz etkiler, dünyanın bir 
numaralı gündem maddesi iken bizim 
yaptığımız sadece bunun tersine bir 
tutumla doğaya kafa tutmak ve palyatif 
çıkarlar için doğamızı mahvetmekten 
ibaret. Toplumun tüm kesimleri, 
yönetenler, yönetilenler, sivil 
toplum kuruluşları kolektif bir 
tutumla doğayla dost ve doğamızı 
koruyucu politikalarda uzlaşmalı, 
bu cennet vatanımızın güzel kalpli 
insanları artık doğaya kafa tutmayı 
bırakıp doğaya saygı duyması 
gerektiğini anlamalı. Aksi halde 
küresel ısınma, deniz kirliliği, orman 
yangınları ve sellerle tepkimeye giren 
doğaya karşı koymamız mümkün 
olmayacak ve maalesef ki yitip giden 
canlarımızın ardından ağlamaya devam 
edeceğiz. 

6(.7g5h0h=�'(�$'(7$� 
&$1,</$�%2ò8ï8<25�� 
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Yaklaşık iki yıldır devam eden Covid-19 
salgını ve buna bağlı gelişen sosyo-
psikolojik zorluklarla mücadelemiz 
sürerken bu zorluklara son dönemde 
bir de doğal afetler eşlik etmeye 
başladı. Bu mücadelede ihtiyaç duyulan 
maddi manevi unsurlar hem kamu 
kurumlarımızı hem işletmelerimizi 
hem de biz insanoğlunu çok ama çok 
yordu. Tıbbi cihaz sektörü açısından 
son yıllarda yaşananlara bakıldığında 
ise ekonomik zorluklarla mücadelemiz 
neredeyse 15 yıldır devam ediyor. 
Kamunun geciken ödemeleri, artık 
bırakın gecikmeyi, ödememe noktasına 
geldi.! Geçtiğimiz yılın sonunda ödeme 
sorununu çözmeye yönelik sözde 
bir çözümle feragat garabetini tek 
tara$ı olarak sektörümüze dayatan 
Maliye Bakanlığı yine o günlerde 
bizleri feragate ikna etmek için Devlet 
Malzeme Ofisi üzerinden Sağlık 
Market marifetiyle yapacağı tıbbi 
sarf ihalelerinin ödemelerini artık 
en geç 90 gün içerisinde ödeyeceğini 
müjdelemişti. Hey hat ne müjde ama.!! 
Dönemin ilgili Bakan Yardımcısı 
ile hem geciken ödemeler hem de 
Sağlık Market uygulamasına yönelik 
istişareleri amaçlayan iki farklı grup 
oluşturuldu. Kamu yetkilileri ve sektör 
temsilcileri arasında oluşturulan 
grupların video konferans sistemiyle 
yapılan ilk toplantısına Sendika Başkan 
Yardımcısı olarak sektörümüzü temsilen 
katılanlardan birisiydim. Ancak daha ilk 
toplantıda sektöre müjde gibi sunulan 
ve sadece sektörü ikna etmeye yönelik 
bu başlıkla ilgili; ‘’DMO ödemelerinin 
zamanında yapılacağından nasıl emin 
olacağız, daha önce de devletle olan 
sözleşmemize rağmen hakkedişlerimizi 
zamanında alamadık, bırakın paramızı 
almayı, aradan geçen bunca süreye rağmen 
bir de üstüne feragat talep ediyorsunuz, 
artık nasıl güveneceğiz?’’ minvalindeki 
soruma cevaben; ‘Karşısında devletin 
olduğu ve devletin sözüne güvenmem 
gerektiği,’’ konusunda Bakan Yardımcısı 
tarafından azarlandım ve tahmin 
edeceğiniz gibi bir daha da hiçbir 
toplantıya katılmadım. Yine bildiğiniz 
gibi o gün bu süreçlerin talimatını 
veren dönemin Maliye Bakanı bugün 
görevinde değil, dönemin Maliye 
Bakan Yardımcısı bugün görevinde 
değil, dönemin Strateji Daire Başkanı 

8ò85�080$<���XJXU�PXPD\#VHLV�RUJ�WU
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görevinde değil… Sadece Sağlık 
Bakanımız halen görevinin başında 
ancak bu kronik sorun karşısında 
çözüme yönelik en küçük bir beyanatı 
yok; sanki bu borç kendisinin başında 
bulunduğu Sağlık Bakanlığı’na ait 
değilmiş gibi davranıyor. Hülasa 
gidenler de kalanlarda bir çare.!

Değerli meslektaşlarım, ben 
hepinizin aklından geçenleri, kalben 
hissettiklerinizi-bu sektörün çeyrek 
asırlık bir mensubu olarak- gayet iyi 
biliyorum. Bizim o gün de bugün de 
sektör olarak temel beklentimiz; 
kamu ödemelerinin sözleşmede 
yazılı sürelere uygun olarak 
yapılmasıdır. Sektörün başkaca bir 
desteğe veya bir lütfa ihtiyacı yok. 
Bugüne kadar ne bir vade farkı ne de bir 
hukuki süreç işletmedik, tek dileğimiz 
işletmelerimizi ayakta tutmak, 
istihdam ve katma değer yaratmak 
ve bu sayede ülkemizdeki sağlık 
hizmetlerinin kesintisiz ve nitelikli bir 
şekilde sürdürülmesine katkı vermek.

Ancak maalesef geldiğimiz noktada ne 
kadar haklı olduğumuz bir kez daha 
anlaşıldı ki DMO Sağlık Market 

uygulamasının daha ilk yılında 90 
günlük ödemeler 270 günü gördü.!! 
Ödemeler zamanında yapılamıyor 
ve görüştüğümüz her kurum topu 
diğerine atıyor “tavşana kaç, tazıya tut’’ 
misali. Benim yaptığım görüşmelerden 
anladığım kadarıyla Sağlık 
Bakanlığı’nın geçmişten gelen takribi 
13-14 milyar TL civarındaki birikmiş 
ilaç ve tıbbi cihaz borç stoku yüzünden 
sıra bugüne de bir türlü gelmiyor ve ek 
bir kaynak sağlanmadıkça bu olumsuz 
durum adeta bir sarmal şeklinde devam 
edecek gibi görünüyor. Bu kronik 
sorunla ilgili mesleki sivil toplum 
kuruluşları olarak gerekli farkındalığı 
sağladığımızı en aşağıdan en yukarıya 
kadar konuyu kamunun tüm 
kademelerine raporladığımızı belirtmek 
isterim.

Sağlık Market Projesi’nin 
sağlıklı bir şekilde yürütülmesi 
ve sürdürülebilir bir tedarik 
zincirinin tesisi için mutlaka 
sözleşmeye ve ihale öncesi 
belirlenen ödeme vadelerine 
uyulmasını bekliyoruz.  İthalata 
dayalı ham madde fiyatlarında yaşanan 

artışlar, dış tedarik süreçlerinde 
yaşanan zorluklar, finansman giderleri, 
KDV ve Damga Vergisi gibi yasal 
öncelikli bazı vergi yükümlülükleriyle 
birlikte değerlendirildiğinde, fatura 
bedellerinin zamanında ödenmemesi 
tedarikçi firmaların Sağlık Market’e 
yönelik hizmetlerini kesintisiz olarak 
sürdürülebilmesinin önündeki en 
büyük engel olmaya devam edecektir. 
Diğer yandan kamu ile endüstri 
arasındaki güven ilişkisinin daha fazla 
zedelenmemesi hepimiz açısından 
hayati önem taşıyor. Dolayısıyla tüm 
muhatapların bir araya gelerek hiç vakit 
geçirmeden bu soruna kalıcı bir çözüm 
bulmak için çalışması gerekiyor.

+$0/(�6,5$6,�%ñ='(�$0$«
Diyeceksiniz ki “Hiç mi iyi şeyler 
olmuyor?” Elbette zaman zaman güzel 
şeyler oluyor hatta bazen heyecan 
verici şeyler de oluyor. Türkiye 
açısından stratejik öneme sahip 
ürünlerin yerli ve milli imkânlarla 
üretilmesini amaçlayan ‘’Teknoloji 
Odaklı Sanayi Hamlesi” kapsamında 
“Sağlık ve Kimya Ürünleri” başlıklı 
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başvuru çağrısı Sanayi ve Teknoloji 
Bakanlığı tarafından geçtiğimiz 
günlerde duyuruldu. “Evet, hamle sırası 
bizde ama nasıl hamle yapacağız?” 
dediğinizi de duyar gibiyim.!! 
Alacağımızı alamadan borçlarımızı 
ödeyemeden umutsuz ve eksik bir 
motivasyonla nasıl hamle yapalım? 
İşte bunun için Sayın Bakanlara ve 
destek programlarını yürüten Bakan 
Yardımcılarımıza sektörün durumunu 
ısrarla anlatmaya çalışıyoruz. 
Sektörümüzün temel sorunları 
çözülmeden, uzun vadede istediğimiz 
sonuçları almamız çok zor görünüyor.

Her neyse, gelelim hamle programının 
nasıl ilerleyeceğine… Çağrı 
çerçevesinde milli sanayinin 
gelişmesinde yüksek potansiyele 
sahip kimya ve petrokimya 
ürünlerinin geliştirilmesinin yanı 
sıra, önemli miktar ve çeşitlilikte 
üretimle ihracat imkânı bulunan 
ve katma değeri yüksek olan ilaç 
ve tıbbi cihaz sektöründen seçili 
ürünlerin yerli üretiminin de 
desteklenmesi düşünülüyor.

Çağrıya yönelik detaylı bilgilendirme 
ve istişareyi amaçlayan bir webinarı 
SEİS öncülüğünde 13 Ağustos 
2021 tarihinde Sanayi ve Teknoloji 
Bakanlığı Bakan Yardımcımız Sayın M. 
Fatih KACIR ve sektör temsilcilerimizin 

katılımıyla gerçekleştirdiğimizi 
öncelikle belirteyim. Konuyla ilgili 
sendika, federasyon, dernek ve 
kümelerin tüm kurulları edindikleri 
bilgileri üyeleriyle paylaşıyor olacaklar.

Programın detayları, bilgilendirme 
sunumu ve başvuru koşulları için T.C. 
Sanayi Bakanlığı’nın www.hamle.
gov.tr adresinden bilgi alınabileceği 
gibi tek pencere sistemi üzerinden 
doğrudan başvuru yapılabilecek. 
Minimum proje tutarının 10 milyon 
TL olması şartı aranan sağlık ve 
kimya ürünleri çağrısına yönelik ön 
başvuruların 13 Eylül 2021 tarihine 
kadar yapılabileceğini buradan tekrar 
hatırlatmakta yarar görüyorum. 
Sektörümüzde faaliyetlerini sürdüren 
ve bir projesi olan üreticiler, ithalatçılar, 
girişimciler, yatırımcılar ve start-
uplar gibi tüm sektör bileşenlerinin 
programda öngörülen desteklerden 
faydalanması için programda belirtilen 
GTİP pozisyonlarına uygun ve/
veya yenilikçi teknoloji ürünleri 
için başvurularınız bekleniyor. 11. 
Kalkınma Programı kapsamında 
stratejik sektörler arasında sayılan 
kimya, ilaç ve tıbbi cihaz endüstrisine 
yönelik olarak açıklanan Hamle Destek 
Programı, ülkemizin bu alanlardaki dış 
ticaret açığını kapatmaya yönelik de 
önemli bir fırsat olacak gibi görünüyor. 

7,%%ñ�&ñ+$=�6(.7g5� 
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Geçtiğimiz sayımızdaki köşe yazımda 
sizlere, Tıbbi Cihaz Sektör Raporu’nun 
hazırlanmakta olduğunun müjdesini 
vermiştim. Komite üyeleri olarak 
Deloitte uzmanları ile birlikte hem 
masa başı çalışmalarımızı hem komite 
toplantılarımızı kesintisiz şekilde 
sürdürüyoruz.

Sağlık sektörü bileşenleri olan 
kesimleri, dünyada ve ülkemizde 
sağlığa ayrılan kaynakları, tıbbi 
cihaz sektörünün yarattığı katma 
değeri, sağladığı istihdamı, satın 
alma ve ödeme modellerini, ihracat 
strateji önerilerimizi, mevcut 
sorunlarımızın analizlerini ve 
çözüm önerilerimizi detaylı olarak 
işleyen bir içerikle hazırlanacak 
raporumuzun, sektörün geleceği 
için rehber niteliğinde bir kaynak 
olacağını ümit ediyorum. Bir sonraki 
sayımıza kadar tamamlanmasını 
tahmin ettiğim raporla ilgili gelişmeleri 
sizlerle bu sayfalardan paylaşmaya 
devam edeceğim.

Bir sonraki sayımızda görüşmek 
dileğiyle,
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Q Türkiye İlaç ve Tıbbi Cihaz 
Kurumu Başkanı olarak yeni 
görevinizde başarılar dileyerek 
başlamak isteriz. Sayın Başkan, 
öncelikle sizi tanımak isteriz?

Öncelikle bana bu fırsatı tanıdığınız 
için teşekkür ederim. 2020 yılının Eylül 
ayından 2021 yılının Mayıs ayına kadar 
Türkiye İlaç ve Tıbbi Cihaz Kurumu 
Tıbbi Cihaz ve Kozmetik Ürünler 
Başkan Yardımcısı olarak görev yaptım. 
2021 yılının Mayıs ayından itibaren 
de Türkiye İlaç ve Tıbbi Cihaz Kurumu 
Başkanı olarak görevime devam 
etmekteyim.

Q�Kurumunuzun ülkemiz sağlık 
hizmetlerinin sunumu alanındaki 
rolü ve üstlendiği misyondan biraz 
bahseder misiniz?

Kurumumuz; ilaç, tıbbi cihaz, 
geleneksel bitkisel, destek ve ileri tedavi 
tıbbi ürünleri ile kozmetik ürünlerin 
üretimi, piyasaya arzı ve tüketimine 
ilişkin kanuni ve idari düzenlemeler 
ile üst politika belgelerinde kendisine 
tevdi edilen düzenleyici, denetleyici ve 
yönlendirici faaliyetlerde bulunmayı 
amaçlamaktadır. Ben de görev sürem 
boyunca TİTCK’ nin; insan odaklı, 
bilimselliği esas alan, değer üreten, 
uluslararası alanda öncü referans bir 
kurum olma yolunda çalışmalarını 
sürdürmesine katkı sağlamaya devam 
etmekteyim. Kurum Başkanı olarak 
yetki ve sorumluluğum altındaki 
tüm ürün gruplarında Türkiye’nin 
uluslararası piyasada rekabetçi bir 
konuma ulaşmasında; etkili, güvenli ve 
kaliteli ürünlere erişim sağlanmasında 
ve bu ürünlerin bulunabilirliğinde 
önemli katkılar sağlamaktayız.

Q�Türkiye İlaç ve Tıbbi Cihaz 
Kurumu’nun mevcut işleyişi ve 
gelecek vizyonuyla ilgili neler 
paylaşabilirsiniz?

Kurumumuz, ülkemizin “2023 
Lider Ülke Türkiye” hede%erine 
taşınmasında önemli kilometre 
taşlarından biri olacaktır. Biliyoruz 
ki ilaç, tıbbi cihaz ve kozmetik 
alanında dünya standartlarında 
üretim yapabilecek bir altyapı ve 
kapasiteye sahibiz. Kullanmadığımız 
kurulu kapasiteyi harekete geçirmek, 
ihracat odaklı büyüme, Türkiye’nin 
ihtiyaç duyduğu ileri teknoloji ve 
know-how’ı sağlayacak adımların 
atılması temel hede%erimizdir. Bunun 
için multidisipliner bir yaklaşım ile 
akademi, endüstri ve kamu olarak 
birlikte çalışmaya devam ediyoruz. 
Bu amaç doğrultusunda kurumsal 
çalışmalarımızı iki koldan ilerletiyoruz. 
Hem düzenleyici kapasitemizi 
artırıyoruz hem de denetleme 
tarafında önemli atılımlar yapıyoruz. 
Sayısal anlamda personel artışı 
sağlarken aynı zamanda personelimizin 
eğitimlerine de büyük önem veriyoruz. 
İnanıyoruz ki kurumsal kapasiteye ve 
insan kaynağına yapacağımız yatırım, 
kamuya ve toplum sağlığına bir hizmet 
ve katkı olarak dönecektir.
Kurum olarak Avrupa Birliği 
Komisyonu çalışma grupları, 
Farmasötik Denetim İş Birliği 
Konvansiyonu (Pharmaceutical 
Inspection Co-operation Scheme, 
PIC/S) gibi uluslararası platformlarda 
da yer almaktayız. İlaçların etkili, 
güvenli ve yüksek kalitede olduğunu 
garanti etmek için dünya çapında 
regülasyonların uyumlaştırılmasını 

amaç edinmiş bir kuruluş olan 
Uluslararası Uyum Konseyi’ne 
(&e International Council for 
Harmonisation of Technical 
Requirements for Pharmaceuticals for 
Human Use, ICH) üyeyiz.

Q�Türkiye’nin sağlık alanında son 
yıllardaki yatırımlarının bölge 
coğrafyasındaki yansımasının 
nasıl olacağını düşünüyorsunuz? 

Türkiye düşük teknoloji seviyesindeki 
tıbbi cihazların yerine artık orta-
yüksek teknolojili tıbbi cihazların 
üretiminde ve ihracatında önemli yol 
almıştır. Üreticilerimizin ihracattaki 
başarısı da bunu yansıtmakta olup 
son yıllarda ülkemizin tıbbi cihaz 
ithalatı azalırken ihracatı ise artmıştır. 
Bu gelişmeler, yerli üreticilerimizin 
dünyaya açılma ve kalıcı yer edinme 
azmini göstermektedir. 
Bildiğiniz üzere, son iki senedir 
COVID-19 pandemisi ile mücadelemize 
devam etmekteyiz. Bu zorlu süreçte 
stratejik yönetim anlayışının 
önemini bir kez daha görmüş 
olduk. Kurumumuzca, pandemi 
ile mücadelede kritik öneme haiz 
ürünlerin bulunabilirliğine özellikle 
önem verdik ve bu hususta çalışmalara 
odaklandık. Yine bu süreçte, tıbbi 
maske, dezenfektan gibi ürün 
gruplarına ilişkin denetimleri  
etkin ve yoğun bir şekilde 
sürdürmekteyiz. Yerli üretimimizi 
destekleyerek kamu, sanayi ve 
üniversite iş birliklerimizi artırma 
yolunda ilerlemekteyiz. Böylece, 
ülkemizin global pazarda öncü 
ülkelerden birisi olması için 
çalışmalarımıza devam etmekteyiz.
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Q��MDR Yönetmeliği’nin 
yayınlanmasıyla birlikte tıbbi 
cihaz sektöründe nasıl gelişmeler 
yaşanacak? Bu gelişmelerle 
ilgili Türkiye İlaç ve Tıbbi Cihaz 
Kurumu’nun üstleneceği rol 
hakkında bilgi verebilir misiniz?

Bildiğiniz üzere, tıbbi cihazların 
ve aksesuarlarının insan kullanımı 
amacıyla piyasaya arzı, piyasada 
bulundurulması ve hizmete 
sunulmasına yönelik kurallar AB’ 
nin 2017/745 sayılı Yeni Tıbbi Cihaz 
Tüzüğü ile güncellenmiştir. 
Bu tüzük ile birlikte piyasada güvenli 
olmayan ve uygunsuz ürünlere 
son verecek daha sıkı bir uygunluk 
değerlendirme prosedürü öngörülmüş 
ve piyasaya arz sonrası gözetimi 
vasıtasıyla da hasta güvenliğini 
sağlamak amaçlanmıştır. Biz de Türkiye 
İlaç ve Tıbbi Cihaz Kurumu olarak bu 
amacın gerçekleşmesinde gerekli tüm 
sorumluluklarımızı yerine getirmeye 
devam ediyoruz.
Yeni tüzük ile renkli lensler, liposuction, 
IPL cihazları gibi tıbbi amaçlı olmayan 
bazı ürün grupları tüzük kapsamına 
alınmıştır. Tıbbi cihazlar kullanım 
amaçları ve içerdikleri doğal riskler 
dikkate alınarak sını%andırılmıştır. 
Orta ve yüksek riskli tıbbi cihazların 
uygunluğunu piyasaya arz edilmeden 
önce değerlendiren bağımsız 
onaylanmış kuruluşların atanması, 
organizasyonu ve faaliyetleri ile 
ilgili kurallar ağırlaştırılmıştır. Tıbbi 
cihazların klinik araştırmalarından 
veri elde etmek için gerekli olan 
şartları belirlenmiş ve bu şartların 
büyük bir kısmı beşerî tıbbi ürünlerin 
klinik araştırmaları ile ilgili şartlarla 
uyumlu hale getirilmiştir. İmalatçıların, 

cihazlarının güvenlik ve performansı ve 
kalitesini izleme ile ilgili yükümlülükleri 
açık ve detaylı bir şekilde belirlenmiş ve 
sıkılaştırılmıştır.
Tüzük, tekil cihaz tanımlama (UDI) 
sistemi aracılığıyla cihazların tedarik 
zinciri boyunca izlenebilirliğini 
sağlamak ve cihazları, imalatçıları, 
ithalatçıları ve yetkili temsilcileri kayıt 
altına almak için AB’de merkezi bir 
sistem (EUDAMED) sunmaktadır. Bu 
vasıtayla herhangi bir sorun ortaya 
çıktığında gerekli önlemlerin daha hızlı 
alınması mümkün olacaktır. Ek olarak, 
imalatçılar implante edilebilir cihazlar 
için hastalara, cihazla birlikte teslim 
edilen içinde cihaza ait temel bilgiler 
içeren bir implant kart sağlayacaktır. 

Q�Tıbbi Cihaz Sektöründe faaliyet 
gösteren STK’lar ile kurumunuz 
uzmanlarının bir araya geleceği 
mutad toplantıların yapılması 
konusunda destek verebilir 
misiniz?

Tıbbi cihaz sektörünün verimli ve 
sürdürülebilir bir ortamda gelişmesini 
destekleyen ve ulusal sağlık 
politikalarının belirlenmesinde hizmet 
vermekte olan STK’lar ile Kurumumuz 
uzmanlarının bir araya geleceği 
toplantıların yapılmasında her zaman 
destekçiyiz.

Q�Son olarak, eklemek istediğiniz 
ve tıbbi cihaz sektörüne vermek 
istediğiniz mesajları alabilir 
miyiz?

Tıbbi cihaz sektörü; gelişen teknoloji ile 
desteklenerek her geçen gün inovatif 
ürünlerin ortaya çıktığı oldukça 
dinamik ve multidisipliner bir sektör 

olup insan ve halk sağlığının korunması 
ve geliştirilmesinin yanı sıra sağlık 
hizmeti sunumunun sürdürülebilirliği 
bakımından oldukça önemli bir yere 
sahiptir.
İhracatımızı artırmak ve üreticilerimizin 
dünyaya açılmasına katkı vermek için 
diğer ülkelerle görüşmelere devam 
ediyor ve bu kapsamda ikili anlaşmalara 
imza atıyoruz. Hedefimiz yerli 
ürünlerimizi tüm dünyaya tanıtmak, 
üreticilerimizin mevcut pazarlarındaki 
etkinliğini artırmak, karşılaştıkları 
sorunları ortadan kaldırmak ve yeni 
pazarlara erişimini sağlamaktır. Bu 
minvalde; diğer ülkelerle yapılacak olan 
ikili anlaşmalara yönelik çalışmalara 
sektörümüzün de faydalanabileceği 
şekilde katkı vermekteyiz. 
Nitelikli personel, kaliteli hammadde 
ve valide edilmiş etkili prosesler; 
üretimde sürekli iyileşmeyi önemli 
gören ülkelerde dikkate alınan en 
temel kriterlerdir. Yüksek kaliteli 
nihai ürünler ortaya konulması ve 
kalifiye personel yetiştirilmesi amacıyla 
üniversite-sanayi iş birliklerinin sağlam 
temeller üzerine inşa edilmesi oldukça 
önemlidir.
İçinde bulunduğumuz ve ulusça 
büyük gayretlerle mücadele ettiğimiz 
COVID-19 pandemisi, tıbbi cihazlara 
erişimin ve dolayısıyla tıbbi cihaz 
sektörünün kıymetli çabalarının kritik 
önem taşıdığını hepimize bir kez 
daha gösterdi. Bu süreçte, insan ve 
halk sağlığına hizmet odağıyla sağlık 
çalışanlarımızın ve hastalarımızın 
ihtiyaç duydukları tıbbi cihazlara 
erişimin sağlanması yönünde büyük 
fedakârlıklar gösteren siz değerli sektör 
temsilcilerine ve üreticilerimize bir kez 
daha teşekkür ederim.
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SEİS heyeti ziyarette, sektörün mevcut ihtiyaç 
duyduğu alanlara ilişkin hazırlanabilecek proje 
fikirlerini paylaşarak, karşılıklı görüş alışverişinde 

bulundu. Çelik, ülkenin kalkınmasına yönelik geliştirilen 
her projeyi desteklemekten memnuniyet duyacaklarını 
belirtti. 
AKA kâr payı destekli çağrı konuları, destek tutarları ve 
proje sürelerinin de değerlendirildiği ziyarette, Genç SEİS 
ile ilgili Ankara Kalkınma Ajansı yetkililerinin katılımıyla 
toplantı organizasyonu yapılmasına karar verildi.

#PMCTC�5CPC[K�1FCUČ�*C\KTCP�C[Č�/GENKU�
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Toplantıya katılan Başkan Vekilimiz Mete 
Özgürbüz, Bakan Mehmet Muş’a MDR süreci 
hakkında bilgi vererek Ticaret Bakanlığı 

desteklerinin verimliliğinin arttırılması için önemli 
olduğunu söyledi.  Özgürbüz, toplantıda sektörün 
mevcut sorunlarına da değindi. Mete Özgürbüz, yapılan 
değişikliklerin Türkiye’nin entegre olduğu AB piyasasında 
varlığını sürdürmesini zorlaştıracak nitelikte ve maliyeti 
yüksek yenilikler getirdiğini belirterek, sorunlara ilişkin 
kolay erişilebilir, hızlı desteklerin kurgulanmasının büyük 
bir kısmı KOBİ niteliği taşıyan tıbbi cihaz sektörü için 
önemli olduğunu kaydetti. 
Tıbbi cihaz sektöründe yeni AB tüzüklerinin uygulanması 
ile yerlilik oranlarında önemli düşüşler beklediklerini 
kaydeden Özgürbüz, yerlilik oranı hesaplamalarında 
sektörel bir yaklaşıma gidilmesi ve ürünün piyasaya 
arzı için zorunlu olan belgelendirme, test gibi yurtdışı 
kaynakların değerlendirmeye alınırken yerli muadillerinin 
olup olmadığının değerlendirilmesi gerektiğini vurguladı. 
Yurt dışı kaynakların kullanımı belgelendirme ve akredite 
laboratuvarlara erişim anlamında zorunlu olan tıbbi 
cihaz sektöründe yeni AB tüzüklerinin uygulanması 
ile yerlilik oranlarında önemli düşüşler beklendiğini 
anlatan Özgürbüz, şunları kaydetti: “Yerlilik oranı 
hesaplamalarında sektörel bir yaklaşıma gidilmesi ve 
ürünün piyasaya arzı için zorunlu olan belgelendirme ve 
test gibi yurt dışı kaynaklar değerlendirmeye alınırken 
yerli muadillerinin olup olmadığı değerlendirilmelidir. 
Özellikle yenilikçi ve dünya pazarında üretilen birkaç 
üründen biri olan yüksek katma değerli ürünler için 
bu ve benzeri test ve belgelendirme merkezlerini yerli 
kaynaklarla bulmak ya da bu kaynakları yerlileştirmek 
olanaklı ve maliyet etkin olmayabileceğinden yerlilik 
hesaplamalarında bu unsurların da yer alabileceği 
sektörel bir bakış önerilmektedir. Tıbbi cihaz sektörü söz 
konusu olduğunda, dünyadaki az sayıda üreticisinden biri 
olduğumuz ürünler mevcuttur.”  
Mete Özgürbüz, Tıbbi cihaz üreticilerinin yerlilik oranının 
yükseltilmesi ve asgari % 51’e ulaşmasının temininin 
hede%enmesi gerektiğini kaydederek, “Bunun için ihtiyaç 
duyulan hammaddelerin üretim ortamı ve devamında 
da ihracatın ve yerli kullanımın desteklenmesine yönelik 
düzenlemeler yapılmalıdır,” dedi.
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Toplantı, İş Sağlığı ve Güvenliği 
Genel Müdürü Cafer Uzunkaya 
ve Başkanımız Metin Demir 

tarafından yapılan açılış konuşmaları 
ile başladı. Demir, konuşmasında 
2020 yılı Mart ayında Covid-19 
salgınının hayatımıza girdiğini 
hatırlatarak, “Bu kimsenin ne 
yapacağını bilemediği bir dönemdi. 
Bu dönemi en az riskle atlatabilmek 
için devletimiz, konfederasyonumuz, 
sendikamız ve özel sektör olarak 
el ve gönül birliği yaptık. Bilgi 
kaynaklarımızı ve deneyimlerimizi 
paylaştık. Hem sendikamız hem 
de konfederasyonumuz ve üye 
sendikalar olarak salgın sürecine 
yönelik birçok rehber yayınladık. 
Üye sendikalarımız vasıtasıyla, bağlı 
işverenlerin Sağlık Bakanlığı’nca 

yayımlanan düzenlemelere harfiyen 
riayet etmelerini temin ettik. 
Sendikalarımız ve işyerlerinde 
oluşturulan kriz koordinasyon 
ekipleri ile çalışanlarımızın 
güvenliğini gün gün, dakika dakika 
takip ettik” dedi. 
TİSK ekosisteminde yer alan iş 
yerlerinin, yerli solunum cihazı 
üretiminden, entübasyon kabinine, 

dezenfektandan maske üretimine 
ülkenin, kamu sağlık çözümünün bir 
parçası olduğunu kaydeden Demir, 
sözlerini şöyle tamamladı: “Elbette 
salgın süreci boyunca, bunları tek 
başımıza yapmadık. Ortak akılla ve 
dayanışmayla, birlikte hareket ederek 
başardık. Devletimiz yanı sıra işçi 
konfederasyonlarıyla da çok yakın 
iş birliği ile çalıştık. İşçi ve işverene 
ortak fayda yaratacak çözümler 
ürettik. Kendilerine gösterdikleri 
örnek dayanışma için bir kez 
daha teşekkür ediyoruz. Bundan 
sonraki dönemde de bu örnek 
çalışmaların artarak devam etmesini 
umuyoruz. Bu örnekleri artırmak 
için de İş Sağlığı ve Güvenliği Genel 
Müdürlüğü ile olduğu gibi güçlü iş 
birliklerini önemsiyoruz.”
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Ziyarette, sektörümüz tanıtılarak, mevcut ihtiyaç alanlarının 
belirlenmesi ve KOSGEB ile yapabileceğimiz iş birlikleri hakkında 
değerlendirmelerde bulunuldu. Sektör firmalarının ve KOSGEB’in 

katılımıyla bir toplantı organizasyonu yapılması konusunda mutabakat 
sağlandı. 
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Ziyarette, USHAŞ ve SEİS’in 
ortak değerlendirmeleri ile 
diğer sektör paydaşları ve 

ülkemiz medikal üreticilerinin de 
katılım sağladığı, uluslararası ticaret 
ve sağlık iş birliğinin artırılmasına 
yönelik organizasyonların 
geliştirilmesi konuları ele alındı. 
Görüşmede Metin Demir, USHAŞ’ın 
esas fonksiyonunun sağlık turizmi 
ve sağlık sektörünün gelişmesine 

öncülük etmek olduğunu hatırlatarak, 
bu konuda destek beklediklerini 
bildirdi. 
Demir, heyete SEİS’in faaliyetleri 
hakkında bilgi verirken, iş birliği 
ile yürütülebilecek çalışmalar 
hakkında da istişarelerde bulunuldu. 
Toplantıda sektör ve USHAŞ’ın sağlık 
hizmet sunumu ve sektörel gelişim 
noktasında ve özellikle uluslararası 
ticaretin geliştirilmesinde, kamu 

gücünün ön açıcı fonksiyon 
üstlenmesinin önemine vurgu 
yapıldı. Bu çerçevede USHAŞ’ın asıl 
fonksiyonunun başta sağlık turizmi 
olmak üzere, sektörün girmek istediği 
yeni pazarlarda karşılaştığı sorunlar 
ile mevcut bulunduğu pazarlarda 
ticari kapasitenin geliştirilmesine 
yönelik çalışmalar yapmasının 
mevcut misyonuna uygun olacağı dile 
getirildi. 
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Ziyaretin ardından, TİTCK Başkanı 
Doç. Dr. Tolga Karakan ve Daire 
Başkanlarının da katıldığı bir 

toplantı düzenlendi. Toplantıya, tıbbi cihaz 
sektörünü temsilen Genel Sekreterimiz 
Tünay Şahin ve Genel Sekreter Yardımcımız 
İlke Eren Karaca katıldılar. Toplantıda 
Genel Sekreter Yardımcımız İlke Eren 
Karaca sektörümüz ticari dinamikleri ve 
iki ülke arasındaki olası ticari iş birliklerine 
yönelik bir sunum gerçekleştirdi. 
Sunum sonrasında, Lübnan Cumhuriyeti 
Halk Sağlığı Bakanı Dr. Hamad Hasan, 
tıbbi cihaz sektörünün mevcut durumu 
ve ileriye yönelik planlamaları hakkında 
anlamlı şekilde bilgilendiğini ifade ederek 
teşekkürlerini iletti.

Toplantıya; Türkiye 
İşveren Sendikaları 
Konfederasyonu(TİSK), İlaç 

Endüstrisi İşverenlerSendikası (İEİS), 
Türkiye Kimya, Petrol,Lastik ve 
Plastik Sanayii İşverenleri Sendikası 
(KİPLAS), Maden Sanayii İşverenleri 
Sendikası (MASİS), Türkiye Tekstil 
Sanayii İşverenleri Sendikası (TTSİS) 
Genel Sekreterleri katıldı. Sendikamızı 
temsilen toplantıya Genel Sekreterimiz 
Tünay Şahin iştirak etti.
Merkezde katılımcılara teknolojik 
gelişmelerin üretim ve organizasyonlara 
aktarılmasının sağladığı pratik 
uygulama kolaylıkları ve üretimde 

hata paylarının sıfıra indirilmesi 
noktasındaki önemli katkılar aktarıldı. 
Sadece teknolojik uygulamalar değil, 
aynı zamanda eğitim ve uygulamalara 
yönelik yazılım programları ile de 
kurumlara destek sağlandığı bildirildi.
MESS Teknoloji Merkezi, kısa adıyla 
MEXT, Türkiye Metal Sanayicileri 
Sendikası (MESS) tarafından, Türk 
sanayisini geleceğe taşıması amacıyla 
kurulmuş, dünya standartlarındaki 
bir teknoloji merkezi. Tanıtımı Kasım 
2019’da, MESS’in 60. kuruluş yıl 
dönümünde yapılan merkez, kapsamı 
göz önünde bulundurulduğunda ülke 
için “bir ilk” olarak değerlendiriliyor.
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Sanayi ve Teknoloji Bakanlığı, 
sendikamız koordinasyonunda 
tıbbi cihaz sektöründe aktif 

olarak yer alan üretici firmalarımızı 
ziyaret planı yaptıklarını ve bu 
noktada sendikamızın gerekli 
iletişimleri sağlamasını talep etti.  Bu 
kapsamda firmaların Bakanlıktan 
bekledikleri destekleri belirlemek, 
Bakanlığın firmaları yakından 
tanımaları ve sektörle Bakanlık 
arasındaki ilişkiyi kuvvetlendirmek 
için üye firmalarımıza ziyaret planı 
oluşturduk.  
İlk olarak Mixta Medikal’den 
başlattığımız ziyarete, Elektrik ve 
Elektronik Sanayi Daire Başkanı 
Kamil Özkan ve Bakanlık Uzmanları 

ve sendikamızı temsilen Uzmanımız 
Ferda Temir katılım sağladı. 
Mixta Medikal Kurucu ortağı 
Murat Cantekin ziyarette, firma 
bünyesinde yer alan ürünler ve 
yeni açmış oldukları Ar-Ge merkezi 
hakkında Bakanlık yetkililerine 
bilgi verdi. Bakanlık yetkilileri de 
verilecek destekler ile ilgili bilgi 
aktararak, firmaların desteklerden 
yararlanabilecekleri alanları 
aktardılar. İlgili mevzuatlar 
konusunda gerekli bilgilendirmeleri 
yaptılar. Sektör ve Kamunun 
değerlendirme ve iş birliklerinde 
daha çok istişare halinde olmaları ve 
bir araya gelmelerinin önemine vurgu 
yaptılar.
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Genel Sekreterimiz Tünay 
Şahin ve Genel Sekreter 
Yrd. İlke Eren Karaca’nın 

gerçekleştirdiği ziyarette, Teknoloji 
Odaklı Sanayi Hamlesi Programı 
uygulaması hakkında görüş 
alışverişinde bulunuldu. 
Görüşmede, “Sağlık ve Kimya 
Ürünleri” çağrısının Ağustos ayı 
başında açılacağı ve bir ay süreyle 
ön başvuruların kabul edileceğinin 

kaydedildiği toplantıda, bu 
başvuruların Elektronik Teşvik 
Uygulama ve Yabancı Sermaye 
Bilgi Sistemi (E-TUYS) üzerinden 
yetkilendirilmiş çalışan ya da 
danışmanlar tarafından yapılabileceği 
belirtildi. Şirketlerin bu sistemde 
kaydı yoksa ivedilikle kayıt 
oluşturmaları gerektiği yönünde de 
yol gösterici öneriler paylaşıldı. 
Bu değerlendirmeler sektörümüzle 
paylaşılarak, ön kabul aşamasında 
sorun yaşamamaları bakımından, 
sistem üzerinden gerekli 
yetkilendirmeleri bir an evvel 
yapmaları gerektiği konusunda 
bilgilendirmeler yapıldı.
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2 gün süren ve belgelendirme 
süreçlerine ilişkin 
akreditasyon gereklerini 

aktaran bu eğitim ile MYK 
sürecine ilişkin temel eğitim 
ihtiyacı tamamlanmış oldu.
TS EN ISO/IEC 17024 Eğitim 
Süreci:
Bu eğitim, akredite olmak 
isteyen personel belgelendirme 
kuruluşlarının TS EN ISO/
IEC 17024 standardının 
şartlarına uygun olarak nasıl 
çalışacaklarının ve TÜRKAK’ın 
personel belgelendirme 
kuruluşlarının akreditasyonu 
konusunda politika ve 
prensiplerinin anlatıldığı bir 
içeriğe sahiptir. Bu eğitimde 
özellikle; akreditasyon 
hakkında genel bilgilendirme 
ve TÜRKAK’ın akreditasyon 
faaliyetleri, TS EN ISO/
IEC 17024 standardının 
maddelerinin yorumlanması, 
personel belgelendirme 
kuruluşlarının akreditasyonu 
ile ilgili genel yaklaşımlar, 
personel belgelendirme 
kuruluşlarının akreditasyon 
süreci ve akreditasyon ücretleri 
konularında katılımcıların bilgi 
sahibi olması hede%enmektedir.
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Nezaket Emine Atasoy, uluslararası 
ilişkilerin geliştirilmesi noktasında 
ULUSKON olarak etkili ve 
doğrudan ülke yönetimleri ile 
iletişim kurduklarını ve bu anlamda  
ziyaretler gerçekleştirdiklerini 
belirterek, SEİS’in de bu iş birliği 
seyahatlerine katılım sağlamasını 
arzu ettiklerini belirtti.
Uluskon’un, ithalat ihracat yapmak 
isteyen firmalara yurtdışı iş 
olanaklarını geliştirmeleri için destek 
vererek danışmanlık yaptıklarını 
kaydeden Atasoy, “Yatırım 
yapabilmek için ilk görüşmelerin 
ardından devamlılık sağlanması 
gerek. ULUSKON bu noktada 
firmaları yalnız bırakmıyor ve 

destekliyor. Dışişleri Bakanlığı’ndan 
ve elçiliklerden destek alarak Türk 
markalarını büyütmeye çalışıyoruz,” 
diye konuştu.  
Uluskon bünyesinde medikal firmalar 
bulunduğunu Kaydeden Atasoy, 
“Medikal sektörün başarılarını 
yakından takip ediyor ve gurur 
duyuyoruz,” dedi. Atasoy, ULUSKON 
ve SEİS olarak ticari organizasyonlar 
gerçekleştirmekten memnuniyet 
duyacaklarını söyledi. 
Başkanımız Metin Demir de tıbbi 
cihaz sektörünün uluslararası 
yatırımlar için büyük bir potansiyel 
taşıdığını, doğru organizasyon ve iş 
birlikleri ile sektörümüzün üretim 
ve satış konusunda oldukça başarılı 
olacağından emin olduğunu kaydetti. 
“Uluskon’un sağlıkla ilgili çözüm 
ortağı olabiliriz ve bunu zevkle 
de yaparız,” diye konuşan Demir, 
sektörün iyi bir noktaya geldiğini ama 
daha iyisini yapabilecek potansiyele 
sahip olduklarını kaydetti. İlaç 
sektörü de dahil, biyoteknoloji ve 

tıbbi cihaz firmalarıyla Türkiye’nin 
başarılara imza attığını anlatan 
Demir, “Hastane de kurabiliriz, eko 
sistemimizde bu mümkün. Tıbbi cihaz 
endüstrisi olarak geldiğimiz noktadan 
memnunuz, çok iyi bir yerdeyiz. 2020 
yılında 5 milyar dolar ihracat yaptık, 
dolayısıyla ihracattaki pazar, ürün 
çeşitliliğimiz, hizmet çeşitliliğimiz, 
vizyonumuz iyi. Büyük bir sıçrama 
yaparak AB standardını yakaladık. 
Çok daha iyisini yapabiliriz ancak 
kamu ve üniversite hastanelerine 
verdiğimiz ürünlerin ödemesinin 
zamanında yapılmaması, geciken 
ödemeler enerjimizi tükettiğinden 
yeni yatırımlar için enerjimiz ve 
heyecanımız maalesef kayboluyor. 
Biz sürdürülebilir şe'af bir yapı 
istiyoruz. Bu gerçekleşince sektör 
zaten koşacak,” dedi. Demir, Türk 
ürünlerinin yurtdışına tanıtılması, 
yeni pazarlarlar kazanmasını 
amaçlayan girişimlerde yer almaktan 
memnuniyet duyacaklarını ifade etti.  
Görüşmenin sonunda Nezaket 
Atasoy, Demir’e bir plaket sundu.

Konuyla ilgili toplantılar düzenlenerek, SEİS 
web sitesi tasarımı hakkında karşılıklı görüş 
alışverişinde bulunuldu. Düzenlenen toplantılara 

İnfomedya Yetkilisi Cemil Sedefoğlu, Genel Sekreterimiz 
Tünay Şahin, Genel Sekreter Yardımcımız İlke 
Eren Karaca, Uzmanımız Ferda Temir ve İdari İşler 
Sorumlumuz Yeliz Gümüşburun katılım sağladı. 
Toplantıda sitede yer alacak konu başlık ve içerikleri ile 
güncel ihtiyaç ve teknolojiye uygun olabilecek yapılanma 
ve görseller değerlendirildi. Yeni web sitemizle çok 
yakında sizlerleyiz.
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Ankara Kalkınma Ajansı 
tarafından yapılan 
çağrılarda genel 

yaklaşımların öne çıkarılması 
nedeniyle sektörümüzün 
bu desteklerden yeterince 
faydalanamadığı tespit edilerek, 
Ankara Kalkınma Ajansı 
yetkilileri ile sendikamız bir seri 
toplantı ve görüşmeler yaptı.  
Bu görüşmelerde, çağrılarda 
sektörümüzün özellikle öne 
çıkarılması ve sektörde yer 
alan üreticilerimizin başvuru 
yapabilecekleri çağrıların 
oluşturulması noktasında SEİS 
ve ANKARAKA olarak İş birliği 
yaptı. Bu iş birliği çerçevesinde 
yapılmış çalışmalar sonucunda 
sektörümüze yönelik faiz desteği 
sağlanarak çağrıya çıkıldı. 

2021 Yılı Proje Teklif Çağrısı 
‘Tıbbi Cihazlar Finansman 
Desteği Programı’ şöyle:

Ankara Kalkınma Ajansı, Tıbbi 
Cihazlar Finansman Desteği 
Programı ile  
15 Milyon TL tutarında kaynağı 
aşağıda belirtildiği şekilde 
kullandıracaktır.

Program hakkında detaylı bilgi, 
‘Başvuru Rehberi ve Ekleri’ 
aşağıdaki bağlantıdan temin 
edilebilir.  

REFERANS NO: TR51/21/MEDİFİN

Öncelikler:

1. Teknoloji ve ürün geliştirme 
kapasitesinin iyileştirilmesi

2. Üretim kapasitesinin geliştirilmesi

3. Ticarileştirme kapasitesinin 
geliştirilmesi

Uygun Başvuru Sahipleri:

İşletmeler: (İşletmelerin başvuru sahibi 
olabilmesi için Ankara’da Tıbbi Cihazlar 
sektöründe faaliyet göstermesi, Sağlık 
Bakanlığının ürün takip sistemine kayıtlı 
olması ve SITC (Standard International 
Trade Classification) Revize 4 kodlarına 
göre Ekonomik Kalkınma ve İş birliği 
Örgütü (OECD) tarafından tanımlanan 
“İleri Teknolojili Ürünler”den birini 
üretiyor/üretecek olması gereklidir.)

Bütçe:

Toplam Bütçe: 15.000.000,00 TL

Proje Asgari Bütçe Tutarı: 250.000,00 
TL

Proje Azami Bütçe 
Tutarı: 2.000.000,00 TL

Ajans Destek Oranı:  
%100 (Ajans Kâr Payı Destek Oranı)

Başvuru:

Program İlan Tarihi: 10/08/2021

İnternet Üzerinden (KAYS) İlk 
Başvuru Tarihi: 23/08/2021

İnternet Üzerinden (KAYS) Son 
Başvuru Tarihi: 23/09/2021 Saat: 23.59

Taahhütname Son Tarihi: 
30/09/2021 Saati: 17.00

Kredi Uygunluk Belgesi Alımı İçin 
Bankaya Müracaat Son Tarihi:  
31/08/2021

(Aracı Kurum tarafından kredibilite 
değerlendirmelerinin program başvuru 
süresi içerisinde sonuçlandırılabilmesi 
için, başvuru rehberinde belirtilen 
destekleyici belgeler ile 31/08/2021 
tarihine kadar Aracı Kuruma 
başvurulması Başvuru Sahibinin 
yararınadır.) 

Bilgilendirme Toplantısı

Tıbbi Cihazlar Finansman Desteği 
Programı’nın tanıtımının yapıldığı ve 
program hakkında soruların cevaplandığı 
bilgilendirme toplantısı, 17.08.2021 
günü zoom üzerinden gerçekleştirildi. 
Toplantı, ilgili paydaşlara ulaşabilmesi 
için sadece uygun başvuru sahibi olan 
ve tıbbi cihazlar sektöründe faaliyet 
gösteren firma temsilcilerinin katılımı ile 
gerçekleştirildi. Ankara’da tıbbi cihazlar 
sektöründe faaliyet gösteren firmalardan 
kayıt sırasına göre en fazla bir temsilci 
seçilerek toplantıya kabul edildi. 

Toplantı videosu Ankara Kalkınma Ajansı 
web sitesinde yayımlanmıştır.
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Tünay Şahin, zoom üzerinden 
yapılan programda Çağla 
Köksal’ın sorularını yanıtladı. 

Sendikamızın faaliyetleri, ödeme 
sorunu, tıbbi cihaz üretiminde yaşanan 
zorluklar ve özellikle pandeminin 
bu sürece yansımaları hakkında bilgi 
veren Şahin, sendikamızın sektörün 
sorunlarını çözmek üzere attığı 
adımları ve çalışmaları anlattı.
Tıbbi cihaz üretiminde yaşanan 
zorlukları doğru değerlendirebilmek 
için öncelikle sorunların doğru 
tespitine ihtiyaç olduğunu kaydeden 
Şahin, “Tıbbi cihaz endüstrisi 
kamu ile çalışan, ürünlerinin büyük 
çoğunluğunu kamuya satan bir 
sektör. Endüstrimizin tabii olduğu 
bir Sağlık Uygulama Tebliği (SUT) var 
ve biz satışlarımızı bu tebliğe uygun 
olarak yapmak zorundayız.  Tıbbi 
cihazların ve malzemelerin halka 
etkin bir şekilde ulaşması için SUT ’un 
etkin planlanması ve güncellenmesi 
gerekmektedir.  Güncellenmeyen 
SUT üretim girdilerinin her geçen 
gün yükselmesine rağmen ciddi bir 
ekonomik darlık oluşturmakta, güçlü 
bir küresel rekabetle karşı karşıya 
bulunan sektörün bu anlamda da 
gücünü azaltmaktadır,” dedi. 
Pandeminin başında koruyucu 
malzemelere erişimde sıkıntılar 
yaşandığı izlenimi oluştuğunu 
hatırlatan Şahin şöyle devam etti: 
“Devletin pandemi şartlarında etkin 
tedbir alma re%eksinden dolayı 
ürünlerin halka ulaşmasında sıkıntı 
yaşandı. Sendikamız bu noktada; 
dernekler, üreticiler ve kamu arasında 
etkin bir rol oynayarak üretim ve 

tedarik alanlarında bir denge ve makul 
uygulama sistematiği oluşturmaya 
gayret gösterdi. Çalışmalarımız 
sonucunda erişiminde sıkıntı varmış 
gibi görünen ürünlere (başta maske 
olmak üzere) erişim sorunu ortadan 
kaldırıldı. İşte tam bu noktada etkin 
koordinasyon ve sektörel işbirliğinin 
neticesinde ihracatın (belli şartlara 
bağlı olmak kaydıyla da olsa) önü 
açılmış ve 2020 yılında tıbbi cihaz 
sektörü 5 milyar dolar ihracat 
gerçekleştirmeye muva'ak olmuştur.”
Tıbbi cihazın regülasyonlara açık bir 
sektör olduğunu kaydeden Şahin, 
kendini hızla yenileyen, rekabet 
edebilen, Ar-Ge ve inovasyonlarda hızlı 
yol alabilen, aynı zamanda gerek insan 
gücü gerek teknolojik bakımdan kendi 
gelişimini tamamlamış bir sektöre 
sahip olduklarını anlattı.  Sektörün 
sorunlarının çözümüne de değinen 
Şahin, şöyle devam etti: “Burada 
sorunların başında ödeme sorunu 
gelmektedir. Ödeme sorununun 
acilen çözümlenmesi ve anlaşılabilir, 
değerlendirilebilir ve sürdürülebilir 
bir ödeme takviminin uygulanması 
gerekmektedir.  Ödemenin süresi 
3 aydır 5 aydır veya 1 yıldır fark 
etmez. Yani sektör planlama yapacağı 
bir ödeme takvimine ulaşmayı 
beklemektedir. Konuyla ilgili çeşitli 
önerilerimiz olsa da kamu nezdinde 
henüz bunu sağlayabilmiş değiliz. 
Bugün sektörün kamudan 17 ay 
üniversite hastanelerinden 10 ayı 
bulan geriye dönük alacak problemi 
bulunmaktadır. Bu kadar belirsizlikle 
hizmeti aksatmadan sürdürebilen 
başka bir sektör yoktur. Çünkü 
tıbbi cihaz sektörü insan sağlığının 
kutsallığının farkında ve bunun hiçbir 
maddi karşılıkla kıyaslanamayacağının 
bilincinde olan bir sektördür. Ancak 
bu durum ilanihaye sürdürülebilir 
değildir,” dedi. 
Tünay Şahin, programda yerli ürün 

kullanımına da değinerek, mevzuatla 
yerli ürün kullandırmanın mümkün 
olmadığını bunun bir kültür olarak 
yerleşmesi, kullanıcıların yerli ürün 
tercihlerini öncelikli olarak ortaya 
koymaları, yerli ürüne güvenmeleri, 
hatta geliştirilmesi için önerilerde 
bulunmak ve üreticilerle birlikte 
çalışmaktan imtina etmemeleri 
gerektiğini söyledi. Kamunun da 
tıbbi cihazda yerli ürün kullanımının, 
Savunma Sanayi’nde olduğu gibi 
desteklemesi ve teşvik etmesi 
gerektiğini dile getiren Şahin, sözlerini 
şöyle tamamladı: “Öncelikle SUT’a 
da dinamik bir yapı getirilmelidir. 
Ödemelerde öngörülebilir vadeye 
satış yapılması sağlanmalıdır. Teşvik 
ve desteklerde tıbbi cihaz sektörüne 
yönelik uygulamalar geliştirilmelidir. 
Sektörün branşlaşmasını sağlayacak 
düzenlemeler yapılmalıdır. Bunlara 
ilaveten Tıbbi Cihaz Kanunu 
hazırlanarak yürürlüğe konulmalıdır. 
Şe'af, rekabet edebilir güçlü bir sektör 
mevcuttur, bu sektörün sürdürülebilir 
uygulamalarla desteklenmesi halinde, 
oldukça ciddi boyutta istidam 
alanları oluşturan ve ülke ihracatına 
büyük katkı sağlayan rekabet gücü 
yüksek ve dünyada söz sahibi güçlü 
bir sektörün ortaya çıkmasına katkı 
imkân tanınmış olacaktır. İfade 
etmiş olduğumuz ve kolaylıkla da 
planlanabilecek uygulamaların 
hayata geçirilmesi için Kamu ve 
sektör ilişkisinin iyi kurulması, ortak 
çalışma ekiplerinin oluşturulması 
büyük önem taşımaktadır. Bunların 
yapılması halinde hayal ettiğimiz; 
Ar-Ge enstitülerini kurmuş, ödeme 
sorununu aşmış, kendini fonlaya 
bilen kaynakları dizayn etmiş, dünya 
ölçeğinde kompakt bir sektöre 
kavuşmuş olacağız. Buna ulaşmak için 
SEİS olarak elimizden gelen her türlü 
gayreti gösteriyoruz. Başaracağımıza 
da inanıyoruz.” 





SEKTÖRDEN HABERLER

6GOOW\�#üWUVQU�'[NØN�����20

d$/,ï0$�9(�626<$/�
*h9(1/ñ.�%$.$1,�ñ/(�
%8/8ï0$
5GPFKMCOČ\��6ċ5-�XG�14&'4oNG�DKTNKMVG�£CNČĵOC�XG�
5QU[CN�)ØXGPNKM�$CMCPČ�8GFCV�$KNIKPoK�\K[CTGV�GVVK��

Başkanımız Metin Demir, Genel Sekreterimiz Tünay Şahin, Türkiye 
İşveren Sendikaları Konfederasyonu (TİSK) Genel Sekreteri 
Akansel Koç, ORDER Başkanı ve Disiplin Kurulu Üyemiz Erkin 

Delikanlı ile birlikte Çalışma ve Sosyal Güvenlik Bakanı Vedat Bilgin’e 
makamında bir ziyaret gerçekleştirdik. 
Ziyarette Başkanımız Metin Demir, tıbbi cihaz sektörünün stratejik 
ve ekonomik önemini dile getirerek, tıbbi cihaz endüstrisinin özel ilgi 
ve destek verilmesi gereken sektörlerin başında geldiğini kaydetti. 
Pandemi sürecinde tıbbi cihaz sektörünün dünyada öneminin açıkça 
ortaya çıktığını ifade eden Demir, “Ne yazık ki bu önemi sektör 
olarak hissedemedik. Uzun zamandan bu yana gündemde olan 
ve çözülmesi gereken kamudan alacakların ödenmesi konusu 
hala çözüme kavuşmuş değil. Biz artık sürdürülebilir bir ödeme 
yöntemine acilen geçilmesini istiyoruz,” dedi. Demir, ekonomik 
çözümün gecikmesi veya makul bir çözüme kavuşturulamaması 
halinde, çok ciddi boyutta sosyal ve ekonomik sorunlarla karşı karşıya 
kalınacağını, sektörde şirket sürdürülebilirliğinin tehlikeye girebileceği 
ifade etti. Sayın Bakanının bu konuda desteğinin değerli olduğunu dile 
getiren Demir ve beraberindeki ziyaret heyeti, acilen destek talep ettiler. 

Çalışma ve Sosyal Güvenlik Bakanı Vedat Bilgin de ülkemizin temel 
kararlarda iyi noktada olduğunu ifade ederek, ödemeler sorununu 
çözmek için gerekli girişimlerde bulunduklarını bildirdi. Ödemelerle 
ilgili sürdürülebilir bir yöntem ve önlemler üzerinde çalışıldığını ifade 
eden Bilgin, sektörün mevcut sorununa çözüm noktasında gerekli 
destek ve katkıyı vermekten memnuniyet duyacağını belirtti.
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iş dünyasının her yıl büyük ilgi gösterdiği 
etkinlikte, teknoloji görüntüleme 
ekipmanlarından, cerrahide ve 

protezlerdeki gelişmelere kadar en son tıbbi 
teknolojilere ve yenilikçi çözümlere yer verildi. 

Robotik cerrahide yenilikler

Bu yılki etkinliğin en önemli temalarından biri 
robotik cerrahi sistemler oldu. Robotlardan 
tıbbi cihazlara kadar uzanan bu yılki katılımda 
amacın “iş dünyasının birleşmesi ve 
sektörü ileriye taşımak” olduğu kaydedildi. 

Arap Health 2020, 850 milyon euro değerinde 
anlaşmalarla kapanırken bu rakamın bu yıl 
aşılması bekleniyor. Dubai Future Foundation, 
otonom ulaşım stratejisinden, blok zincirine 
kadar geleceğe hazırlanmak isteyenlerin, yeni 
iş olanakları ve iş birliği arayanların büyük 
ilgisini çekiyor. 
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Reed Tüyap Fuarcılık’ın düzenlediği ve 
4 Haziran’a kadar süren fuar, hibrit bir 
formatta gerçekleşti. Alandaki fiziki 
fuarın yanı sıra; 26-27 Mayıs 2021 
tarihlerinde “Hastane Günleri”, fuar 
ile eşzamanlı olarak 2-4 Haziran 2021 
tarihlerinde “Distribütör Günleri” 
kapsamında katılımcı firmalar ve 
ziyaretçileri Tüyap’ın kendi geliştirdiği 
sanal iş platformu “Business 
Connect Programı” üzerinden de 
bir araya geldi.  9 Haziran – 9 Eylül 
2021 tarihleri arasında da “Online İş 
Bağlantıları” kapsamında açık olacak 
bu online platformda, fuar katılımcıları 
ile ziyaretçileri sistem üzerinden 
görüşmelerini sürdürebilecekler.
Kasım 2020’de gerçekleşen bir önceki 
Expomed Eurasia Fuarı’na oranla 
bu seneki fuar, %20 ziyaretçi artışı 
ile toplam 9.066 sektör profesyoneli 
tarafından ziyaret edildi. Türkiye hariç 
toplam 75 ülkeden 2.130 uluslararası 
ziyaretçinin geldiği fuar, Türkiye 
içerisinden 61 ilden 6.937 sektör 
profesyoneli tarafından ziyaret edildi.   

Fuar artık 3 günle sınırlı değil 

Alandaki fuarı ziyaret eden yerli 
ve yabancı ziyaretçilerin haricinde 
“Business Connect Programı” isimli 

online iş platformundaki iş bağlantısı 
etkinliklerine ise 85’ten fazla ülkeden 
2 bini aşkın yerli ve yabancı online 
ziyaretçi de kayıt yaptırarak katılımcı 
firmalarla görüşme fırsatı yakaladılar. 
Bu online sistem üzerinden katılımcılar 
binden fazla ürünü sanal ortamda 
ziyaretçilere sundular.
9 Haziran – 9 Eylül 2021 tarihleri 
arasında devam edecek “Online İş 
Bağlantıları” nda ise fuar artık 3 günle 
sınırlı olmaktan çıktı ve daha uzun 
süreli bir iş platformuna dönüştü. 9 
Eylül 2021 tarihine kadar açık olacak, 
online platformda katılımcılar ile 
ziyaretçiler görüşmelerini bu sistem 
sayesinde sürdürebilecekler.       

Pandemi dönemine özel ihtiyaç 
duyulan tüm ürünler fuarda

COVID-19 salgınıyla vazgeçilmezimiz 
olan maskelerden dezenfektanlara 
ve tıbbi cihaz ve ekipmana kadar her 
türlü medikal malzemenin görücüye 
çıktığı Expomed Eurasia’ya yerli ve 
yabancı üretici, ihracatçı ve firma 
temsilcileri katıldı. Fuara, Türkiye’nin 
yanı sıra fiziksel ve online katılımlar 
olmak üzere Çin, Kore, Polonya, 
Kanada ve İran’dan firmalar katılırken, 
Türk Cumhuriyetleri, Kuzey Afrika, 

Balkanlar ve Orta Doğu ülkelerinden 
yoğun olarak ziyaretçi geldi. 

Hijyenik ve sağlıklı bir fuar

Sağlık ve medikal sektörünün ilgi 
gören fuarlarından olan Expomed 
Eurasia, hijyenik ve sağlıklı bir fuar 
olmasıyla da dikkat çekti. Expomed 
Eurasia’da da Sağlık Bakanlığı’nın 
kapalı alanlar için zorunlu olan tüm 
önlemlerini ve COVID-19 ile ilgili 
uluslararası standartları titizlikle 
uyguladığı görüldü. Tüyap Fuar ve 
Kongre Merkezi’nin Türkiye’nin ilk 
TSE COVID-19 Güvenli Hizmet 
Belgesi alan fuar alanı olduğunu 
söyleyen Reed Tüyap Fuarcılık A.Ş. 
Genel Müdürü Ali Muharremoğlu, 
uygulanan tedbirlerle ilgili şu bilgileri 
verdi: “Sıkı bir güvenlik önlemleri 
altında gerçekleşen Expomed Fuarı, 
beklentilerimizin çok üstünde bir 
başarı sergiledi. Katılımcı firmalarımız 
ve profesyonel ziyaretçilerimiz 
fuardan oldukça memnun ayrıldı. 
Tüm paydaşlarımızın sağlığı bizim 
için her zaman öncelikli olmuştur. 
HES kodu sorgulaması, maske 
zorunluluğu, metrekare başına düşen 
kişi sayısı gibi tüm konuları, katılımcı 
ve ziyaretçilerimizin konforunu en az 
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etkileyecek şekilde hayata geçirebilmek için uzman kadromuz görev 
aldı. Ayrıca, temassız fuar anlayışıyla katılımcı firmalarımızın 
ve ziyaretçilerimizin fuar alanındaki deneyimini en üst seviyeye 
çıkarttık. Ziyaretçi kaydından stant kurulum işlemlerine kadar tüm 
süreçlerimizi dijitalleştirerek sıfır temasla gerekli tüm işlemleri 
minimum sürede gerçekleştirecek bir alt yapıya sahibiz.”
Kesintisiz olarak 28 yıldır düzenlenen Expomed Eurasia Fuarı’nın 
29’uncusu ise 17-19 Mart 2022 tarihlerinde her zamanki 
adresi olan Tüyap Fuar ve Kongre Merkezi’nde gerçekleşecek. 
Artık fuarların ayrılmaz bir parçası olan online çözümlerle de 
desteklenecek fuar, sağlık ve medikal sektöre olan katkılarını 
sürdürmeye devam edecek. 

Tüyap Fuarına üyelerimizden de katılım 
sağlanmıştır: 

Etkin Tıbbi Cihazlar Servis Tic. ve San. Ltd. Şti, 

Elektro-Mag Laboratuvar Aletleri San. ve Tic. A. Ş., 

Bibus Endüstriyel Ürünleri San. ve Tic. A.Ş, 

Trimpeks İthalat İhracat Turizm ve Tic. A.Ş, 

Bmt Baps Biyo Malzeme San. ve Tic. A.Ş., 

Medispo Medikal Teknik San. ve Tic. Ltd. Şti. 

Plasti-Med Plastik Medikal Ürünler San. Tic. Ltd. Şti. 

Expomed Eurasia’da 
sergilenen teknolojiler ve ürünler ise şöyle:
*Hastane Yapı ve Tıbbi Tesis Yönetimi

*Elektro-Medikal Ekipman ve Medikal ve Laboratuvar Teknolojileri

*Laboratuvar ve Biyoteknoloji Cihaz ve Ürünleri

*Sarf Malzemeleri ve Tek Kullanımlık Ürünler

*Ortopedi- Fizik Tedavi – Rehabilitasyon

*OTC (Reçetesiz Ürünler) 

Detaylı bilgi için www.expomedistanbul.com 
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Ziyarette, sektörümüz alacaklarının 
ödenmesi ve buna ilişkin sürdürülebilir 
bir uygulamanın hayata geçirilmesi için 

tara&arın ortak çalışma yapmak suretiyle istişare 
kültürünü geliştirmelerinin önemine değinildi. 

Başkanımız Metin Demir, ödeme sorununun 
önemine değinerek, herkesin konu hakkında 
bir değerlendirme yaptığını, ancak uygulamaya 
yönelik önlemlerin alınmamasından duydukları 
üzüntüyü dile getirdi. Bunun bir keyfiyet 
olmadığını, firmaların kapanma tehlikesiyle 
karşı karşıya olduğuna dikkati çeken Demir, 
“Ödemeler sorunu acilen çözülmelidir. Kamu 
düzensiz ve keyfi ödeme yönteminden vazgeçerek, 
sürdürülebilir bir yönteme geçmeli geçmiş dönem 
ödemeleri hemen yapılmalıdır. Aksi halde tara&ar 
birbirinden daha da uzaklaşacak bu da sağlıkta 
toplumsal faydayı temin etmek bakımından sıkıntı 
oluşturacaktır,” dedi.  

Strateji Başkanı Engin Karabaş ise sektörün 
sorunlarının farkında olduklarını belirterek, 
mevcut bütçe imkanları içerisinde çözüm üretmek 
için çalışmalara başladıklarını kaydetti. Konu 
hakkında Hazine ve Maliye Bakanlığı ile de 
görüşmeler yaptığını ifade eden Karabaş, Ağustos 
ayı içerisinde tara&arın meseleyi değerlendireceği 
bir toplantının SEİS organizasyonunda 
yapılmasının faydalı olacağını söyledi. 
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Reform takvimi dahilinde kamu 
ihalelerine yönelik reform süreci, 
gelecek yılın ikinci yarısında 

tamamlanacak. Takvim çerçevesinde 
bu yıl sonuna kadar Kamu İhale 
Kanunu’ndaki istisnalar önemli 
ölçüde azaltılacak. Muhafaza edilen 
istisnalar da düzenli olarak izlenecek 
ve denetlenecek. Kamu işletmelerinin 
alımlarını düzenlemek üzere de 
Sektörel Kamu Alımları Kanunu 
çıkarılacak.
Gelecek yılın Mart ayı sonuna kadar da 
kamu ihalelerine katılacak firmalara 
yönelik sertifikasyon (ehliyet) sistemi 
kurularak bu firmaların liyakat ve 
yetkinlik kriterleri kamuoyuyla 
paylaşılacak. Söz konusu yılın Haziran 

ayı sonuna kadar da gerekli şartları 
taşıyan tüm firmalara sertifikasyon 
sistemi açık olacak. Aynı süreçte kamu 
ihaleleri, sertifikasyon sistemine kayıtlı 
firmalar arasında tam rekabet şartları 
içinde, şe'af bir şekilde yapılacak.

Ekonomi Reformları Paketi 
kapsamında, bu yıl sonuna kadar kamu 
ve yerli sanayinin iş birliğini sağlayan 
ihale modelleri getirilecek.

Bu dönemde kamu alımlarında 
yerli ürün kullanımını teşvik etmek 
üzere Sanayileşme İcra Komitesi 
altında “Merkezi İzleme Sistemi” 
kurulacak. Kamu alımlarında yerli malı 
kullanımının artırılması için şartname 
havuzları oluşturulacak. Yıl sonuna 
kadar alınacak idari kararla, zorunlu 
haller dışında Devlet Malzeme Ofisi 
(DMO) üzerinden yapılacak alımlarda 
yerli ürün şartı getirilecek.

Kamu alım ihaleleri, kamuoyunda çok 
tartışılan konuların başında gelirken, 
atılacak reform adımlarıyla söz konusu 

ihalelerdeki denetimin güçlendirilerek 
tasarruf ve şe'a&ığın artırılması 
sağlanacak.

Dijital ve rekabeti artıran bir ihale 
sistemi kurulacak. Kamu İhale 
Kanunu’ndaki kaldırılması mümkün 
olmayan istisnalar da bu süreçte 
disiplin altına alınacak. Yatırımların 
daha hızlı hayata geçirilmesi için 
ihalelerdeki bürokratik süreç ve işlem 
süreleri de önemli ölçüde azaltılacak.

Bu arada, reformlar kapsamında Kamu 
Özel İş birliği (KÖİ) uygulamalarında 
etkinliği, esnekliği ve bütünlüğü 
sağlayacak KÖİ Çerçeve Kanunu Teklifi 
çalışmalarının da yıl sonuna kadar 
tamamlanması hede&eniyor.

KÖİ alanında 11 farklı yasal düzenleme 
bulunurken, bu düzenlemeleri içine 
alan tek bir çatı yasa hazırlanarak 
sistemin daha etkin işlemesi 
sağlanacak. Böylece mevzuat dağınıklığı 
ortadan kalkacak, yatırımcılar tek bir 
kanunla muhatap olacak.      

Toplantıda, Yeni Tıbbi Cihaz  
Regülasyonu olan (Medical Device  
Regulation) MDR’a geçiş sürecinde 

üreticilerimizi ve ithalatçılarımızı neler 
bekliyor, yeni cihaz sını&andırmaları, 
klinik değerlendirme ve çizilmesi  
gereken yol haritası tartışıldı. Klinik 

verileri gözden geçirmek ve MDR’a 
göre tespit edilen açıkları kapatmanın 
uzun zaman alabileceği uyarısında 
bulunulan toplantıda, iyi bir klinik veri 
değerlendirme planı ve raporunun, 
satış sonrası gözetim sisteminin MDR 
geçişini kolaylaştıracağı kaydedildi.   

Bilindiği üzere, Avrupa Birliği Tıbbi 
Cihaz Yasaları’nda değişiklik yapmış 
(MDR) ve yeni düzenlemeleri  
yayınlamıştır. Ülkemizde de  
risk sını&arına göre tüm tıbbi  
cihazlar yeni Avrupa Birliği Tıbbi Cihaz 
Yasası (MDR) ‘a tabi olacaktır.
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Sempozyumda aynı zamanda TİTCK 
yetkilileri, Medtech Avrupa’dan 
katılımcılar yer almış olup, MDR 

ile ilgili bilgilendirmeler yapıldı.

Avrupa Birliği ve Türkiye 
Cumhuriyeti’nin eş finansmanıyla 
yürüyen proje kapsamında düzenlenen 
Uluslararası Ürün Güvenliği 
Sempozyumu’nda Türkiye’nin ürün 
güvenliği alanında attığı adımlar 
masaya yatırıldı.

Sempozyumda 7223 Sayılı Ürün 
Güvenliği ve Teknik Düzenlemeler 
Kanunu’nun getirdiği yenilikler ile alt 
yönetmelikler, AB mevzuatında yaşanan 
yenilikler, elektronik piyasalarda piyasa 
gözetimi ve denetimi, ürün güvenliği 
sisteminde tüketici örgütlerinin yeri, 
PGD’de risk değerlendirmesi, Türkiye 
ve AB’de kalite altyapısı alanında 
yaşanan gelişmeler, akreditasyon 
alanında yaşanan gelişmeler, Tıbbi 
Cihaz Yönetmeliği, yeşil mutabakat, 
eko tasarım ve enerji etiketlemesi gibi 
güncel konu başlıkları yer aldı. 

Açılışta konuşan Ticaret Bakan 

Yardımcısı Mustafa Tuzcu, “Yeni 
ürün güvenliği kanunuyla ürünün 
geri çağrılması müessesini de zorunlu 
hale getirdik. Güvenli ürün güvenli 
gelecek demektir,” dedi. Tuzcu, 
bugün Türkiye’de kurulan ürün 
güvenliği sisteminin, ürün güvenliği 
alanında dünyada uygulanan temel 
prensipleri ve kuralları belirleyen 
Avrupa Birliği’nin ürün güvenliği 
sistemine denk olduğunu belirterek, 
“Uyum çalışmalarımız kapsamında 
yeni bir ürün güvenliği ve teknik 
düzenlemeler kanunu hazırladık ve bu 
kanun Mart ayında yürürlüğe girdi. Bu 
kanun ürün güvenliği alanında adeta 
reform niteliğinde yenilikler getirdi. 
E-ticareti kanun kapsamına aldık. 
Böylelikle uygunsuz ürünün satışına 
aracılık eden internet, radyo veya 
televizyon firmalarına da müeyyideleri 
uygulanabilir hale getirdik,” dedi. 

AB Türkiye Delegasyonu Başkanı 
Büyükelçi Nikolaus Meyer-Landrut 
ise dinamik Türk sanayiinin, AB’nin 
tedarik zincirinin önemli bir parçası 
olduğunu ifade ederek, “Akreditasyon 

standartları, kalite güvencesi gibi 
alanlar, AB açısından Türkiye’nin 
önemli ilerleme kaydettiği alanlar 
arasında yer alıyor,” dedi.

Ticaret Bakanlığı’nın ana yararlanıcısı 
olduğu proje kapsamında bugüne 
kadar üretici ve tüketicilere yönelik pek 
çok etkinlik eğitim ve bilgilendirme 
toplantısı yapıldı. Sempozyum 
kapsamında ise; e-ticarette piyasa 
gözetimi ve denetimi, tüketici 
derneklerinin ürün güvenliği 
alanındaki rolü, sürdürülebilir ürün 
politikaları ve standardizasyon, 
akreditasyon ile uygunluk 
değerlendirme alanlarındaki 
gelişmeler ayrıntılı biçimde ele 
alındı. 

Avrupa Birliği ve Türkiye Cumhuriyeti 
eş finansmanıyla uygulanan ‘Ürün 
Güvenliği, Piyasa Gözetimi ve Denetimi 
ile Uygunluk Değerlendirmesi 
Alanlarında Farkındalığın Artırılması 
Teknik Destek Projesi’ kapsamında 
gerçekleştirilen sempozyum iki gün 
sürdü. 
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Dernek Başkanı Arzu BALKAŞ’ın yaptığı açılış 
konuşmasının ardından Divan Heyeti seçimine 
geçildi. Divan Heyeti Başkanlığı’na Engin AREL, 

Divan Heyeti Başkan Yardımcılığı’na Miyase ÜLKER, 
Divan Heyeti Kâtipliği’ne Ayfer TÜRKOĞLU seçildi ve 
Divan Heyetine oybirliğiyle yetki verildi.
Saygı Duruşu ve İstiklal Marşı’nın okunmasından 
sonra Divan Heyet Başkanı Genel Kurul Gündemini 
oya sundu ve kabul edildi. 20. Yönetim Kurulu faaliyet 
raporu, kesin hesap raporu-bilanço ve denetim raporu 
haziruna sunuldu. Yeni yönetim için Celal Alp 
TUNÇ tarafından tek bir liste çıktı. Yeni dönem 
yönetimine aday olan Celal Alp Tunç kendini tanıtarak, 
Yönetim Kurulu, Denetleme Kurulu, Yüksek İstişare 
Kurulu, Delege listeleri ve bütçe çalışmaları hakkında 
bilgilendirmede bulundu ve oybirliği ile kabul edildi. 

Seçilen yönetim adına söz alan Celal Alp TUNÇ, 
öncelikle geçmiş dönem çalışmalarından dolayı tüm 
eski yönetimlere ve Arzu BALKAŞ’a teşekkürlerini 
iletti; yeni yönetimin hedef ve çalışma planlarından 
bahsetti. Biz de SADER’de yeni dönemin hayırlı uğurlu 
olmasını diliyoruz. 
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1.  CELAL ALP TUNÇ  

 YÖNETİM KURULU BAŞKANI

2. ARZU BALKAŞ  
YÖNETİM KURULU BAŞKAN YARDIMCISI 

3. 3- HANDE ÇİFTÇİ 
YÖNETİM KURULU GENEL SEKRETERİ 

4. 4- İSMAİL YÜCEL  
YÖNETİM KURULU GENEL SAYMANI 

5. 5- TANSU HALICI 
YÖNETİM KURULU ÜYESİ

6. 6- HAKKI ÜNER SARIDUMAN 
YÖNETİM KURULU ÜYESİ

7. ALPER SAĞLAM 
YÖNETİM KURULU ÜYESİ
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Toplantıya, TİTCK Tıbbi Cihaz ve Kozmetik Ürünler 
Başkan Yardımcısı Dr. Asım Hocaoğlu, birim sorumlusu 
Fatih Topuz, Başkan Yardımcımız  Onur Özcan ile 

üyelerimiz ve sektörden Murat Üzümcü, A. Sinan Kabakçı, 
Adem Uyanık, H. Murat Topçu, Adil Boz, Akay Öztürk, Nursel 
Şahin, Zeynep Hazal Kökgül,  Burcu Ala ile Klinik Araştırmalar 
Derneğinden  Prof. Dr. Aydın Erenmemişoğlu, Dr.Ergun 
Konakçı, Ebru Öncü, Genel Sekreterimiz Tünay Şahin ve Genel 
Sekreter Yardımcımız İlke Eren Karaca, Uzmanımız Ferda Temir 
ve İdari İşler Sorumlumuz Yeliz Gümüşburun katıldı. 
Toplantı; klinik veri eldesi için somut adımlar, TİTCK’nin 
tıbbi cihazlarda klinik araştırma ve veri eldesine ilişkin yaptığı 
düzenlemelerin görüşülmesi, SEİS olarak atmamız gereken 
adımlar ve yol haritasına ilişkin sektör görüşünün derlendiği bir 
çalışma olarak gerçekleşti. 

Ürettiğimiz bütün ürün gruplarında MDR gereklerinin 
karşılanmasının imkânsız olduğu ifade edilen toplantıda, 
üreticilerin hangi ürünlerde devam edeceklerinin belirlenmesi 
için yapılacak çalışmaların bile klinik araştırma külfetine 
göre değişeceğinin altı çizildi. Bu nedenle kurulacak yapının 
tüm pazarı hede&emekten ziyade bu kurumsallıkta şirketleri 
hede&emesi gerektiği kaydedildi. Organizasyon süreçleri 
hakkında farkındalığın artırılması ile sektörün temel 
beklentilerinin doğru anlaşılmasının önemi vurgulandı. 

Toplantının sonunda, çalışmaların kesintisiz sürdürülmesi 
ve bunun için SEİS’in koordinasyonunun devam etmesiyle 
işler ve sürdürülebilir bir sistemin kurulması konusunda tam 
mutabakat sağlandı.
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Açılışı yapmak üzere Dernek 
Başkanı F.A. Tolga SÖZEN 
söz aldı ve İstiklal Marşı’nın 

okunmasının ardından Divan Heyeti 
seçimine geçildi. Divan Heyeti 
Başkanlığı’na Kazım ERYAŞAR, Divan 
Heyeti Başkan Yardımcılığı’na Ayşegül 
CANTÜRK, Divan Heyeti Kâtipliği’ne 
Uğur MUMAY seçildi ve Divan 
Heyetine oybirliğiyle yetki verildi.
Olağanüstü Genel Kurul kararı alan 
Yönetim Kurulu adına F.A. Tolga 
SÖZEN olağanüstü toplantıya neden 
olan konular hakkındaki görüşlerini 
bildirdi. SÖZEN’in konuşmasından 
sonra 19. Yönetim Kurulu faaliyet 
raporu, kesin hesap raporu-bilanço 

ve denetim raporu haziruna sunuldu. 
Yeni Yönetim için C. Sadrettin 
Dai tarafından tek bir liste 
çıktı ve Divan Heyeti’ne sunuldu. 
Yönetimine aday olan C. Sadrettin 
DAİ kendini tanıtarak, Yönetim 
Kurulu, Denetim Kurulu ve Disiplin 
Kurulu, Delege listelerini, çalışma 
raporunu, bütçe çalışması onaya 
sundu ve hazirun tarafından oybirliği 
ile kabul edildi. Seçilen yönetim 
adına söz alan DAİ, öncelikle geçmiş 
dönem çalışmalarından dolayı tüm 
eski yönetimlere ve F.A. Tolga SÖZEN 
Başkanlığındaki 19. Dönem Yönetimine 
teşekkürlerini iletti; sektörün önemli 
derneklerinden olan MASSİAD’ın 
sağlam ve sürdürülebilir alt yapısının 
devamı olarak, bundan önceki 
dönemlerde olduğu gibi sektörün 
haklarını her mercide savunacak, 
özverili ve katılımcı bir anlayış ile 
devam edeceklerini dile getirerek Yeni 
Yönetim Kurulu’nun hedef ve çalışma 
planı hakkında bilgi verdi. MASSİAD’da 
yeni yönetim hayırlı uğurlu olsun.

0$66ñ$'�<g1(7ñ0�.858/8�
1. CELAL SADRETTİN DAİ 

YÖNETİM KURULU BAŞKANI

2. AYŞE ESMERAY GÜRBÜZ 
YÖNETİM KURULU BAŞKAN 
YARDIMCISI

3. UFUK ÖZKAYA   
YÖNETİM KURULU BAŞKAN 
YARDIMCISI

4.  ALİ İHSAN ŞERBETÇİ 
YÖNETİM KURULU BAŞKAN 
YARDIMCISI 

5. SEMRA ÜMİT EROL 
YÖNETİM KURULU BAŞKAN 
YARDIMCISI 

6. F. ESENGÜL TUTUNMAZ DEMİR 
YÖNETİM KURULU GENEL 
SAYMANI 

7. TOLGA ORUÇOĞLU 
YÖNETİM KURULU GENEL 
SEKRETERİ
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Sanayi ve Teknoloji Bakanlığı 
Hamle Programı tıbbi cihaz 
sektör bilgilendirme toplantısı 

sendikamız organizasyonunda zoom 
toplantısıyla yapıldı.

Toplantının açılışında konuşan 
Genel Sekreterimiz Tünay Şahin, 
çağrı kapsamında sektörümüzün de 
desteklenmesinin kararlaştırıldığını 
bildirerek, ‘Sağlık ve Kimya Ürünleri’ 
başlığında yürütülen çalışmalarla çağrı 
aşamasına gelindiğini kaydetti. 

Toplantıda açılış konuşmasını yapan 
Sanayi ve Teknoloji Bakanlığı Bakan 
Yardımcısı Mehmet Fatih Kacır, 
kamu sanayi iş birliği ile yerli ve milli 
ürün geliştirerek ithalatı azaltmayı 
amaçladıklarını bildirdi. 

Programa emek verenlere teşekkür 
eden Kacır, “Bütün kamu kurumlarımız 
ve bu kurumlardaki yöneticilerimiz 
canla başla gerçekten iyi şeyler ortaya 
koyabilmek adına gayret ediyorlar. 
Türkiye’yi daha ileri noktalara taşımak 
adına büyük gayret sarf ediyorlar. 
Bu çalışmalarda bazen odaklar farklı 
olabilir, öncelikler farklı olabilir; ancak 
bize düşen eksiklikleri gidermeye 
çalışarak iş birliğiyle, açık iletişim, 
şe'af yönetişim anlayışıyla daha 
iyisini ortaya koymaya çalışmak 
olacaktır. Eksikleri ifade edelim, 
bunların düzelmesi için çalışalım 
ancak yapıcı olalım. Bakanlığım için 

iltifat niteliğinde şeyler söylendi 
bunlara da teşekkür ediyorum ancak 
biz diğer bakanlıklarımız, sivil toplum 
kuruluşları ve akademi ile hep birlikte 
çalışıyoruz. Bir başarı varsa bu ancak 
ortaklaşa çabanın sonucudur,” dedi.

Sağlık sektörünün savunma 
sanayii ve ekonomi kadar önemli 
olduğunun altını çizen Kacır, “Sağlık 
sektörünü çok önemli buluyor ve tüm 
politikalarımızda önceliklendirmeye 
gayret ediyoruz,” şeklinde konuştu.

Kacır, konuşmasının sonunda yaptığı 
sunumda milli teknoloji hamlesi 
yaklaşımını anlattı. 

SEİS Yönetim Kurulu Başkanı 
Metin Demir de konuşmasında, 11. 
Kalkınma Planı’nda ve 2023 Sanayi 
ve Teknoloji Stratejisine uygun olarak 
hazırlanan Hamle Programı’na tıbbi 
cihaz sektörünün de kimya sektörü ile 
birlikte eklenmesinden dolayı Sanayi 
ve Teknoloji Bakanlığı’na teşekkür 
etti. Demir, tıbbi cihaz sektörünün 
multidisipliner bir sektör olduğunu 
ve bir yerde eksiklik olduğu zaman 
ciddi sıkıntılar doğduğunu hatırlattı.  
Tıbbi cihaz sektörünün dünyada ve 
Türkiye’de pandemi ile birlikte önemini 
daha da hissettirdiğini anlatan Metin 
Demir şöyle devam etti: “Ancak biz hala 
ülkemizde özellikle Sağlık Bakanlığı’na 
tıbbi cihazın önemini anlatamadığımız 
için üzüntü duyuyoruz. Tıbbi cihaz 
sektörü Sağlık Bakanlığı’ndan yeterli 
desteği alamamasına rağmen gelişiyor. 
2013 yılında 14 milyon dolar olan 
ihracatımız 2018-2019’da 700 milyon 
dolarları aştı 2020 yılında pandeminin 
de etkisiyle 5 milyar dolarlara geldi. 
Böyle kıymetli bir sektörü maalesef 
Sanayi ve Teknoloji Bakanlığı özellikle 

desteklerken Sağlık Bakanlığı’nın 
destek vermemesi bizleri çok yordu. 
Bu sıkıntıları hep birlikte aşamayı 
umuyoruz. Bu demoralize olduğumuz 
dönemde Hamle Programı’nın 
sektörümüze pozitif enerji katmasını 
umuyoruz.” 

Programda, var olan ithal ikamesi 
ürünlerle ilgili 46 ürünün kapsama 
alınması, yenilikçi ürünlerin kapsama 
dahil edilmesinin son derece kıymetli 
olduğunu kaydeden Demir, MDR 
sürecine de değinerek sigorta, test 
ücreti ve belgelendirmenin ciddi 
maddi yük getirdiğini bu sorunların 
çözümünün de Maliye, Sağlık 
Bakanlığı, DMO koordinasyonunda 
gerçekleşebileceğini ifade etti. 
Demir, kurulacak Sağlık Endüstrileri 
Başkanlığı ile ortak bir koordinasyonla 
bu sıkıntıları aşmayı ümit ettiklerini 
bildirdi. 

Katılan diğer sektör temsilcileri 
de böyle bir toplantının organize 
edilmesinin çok değerli olduğunu 
belirterek, Hamle Çağrısı ile Sanayi 
ve Teknoloji Bakanlığı’nın gerçekten 
örnek bir şekilde bünyesindeki pek çok 
programı desteklediğini vurguladılar. 
Bakanlığa ve Hamle Projesine katkı 
verenlere de teşekkürlerini ilettiler.

Konuşmaların ardından Sanayi ve 
Teknoloji Bakanlığı Program Yönetim 
Dairesi Başkanı Hakan Erten, Teknoloji 
Odaklı Sanayi Hamlesi Programı Sağlık 
ve Kimya Ürünleri Çağrısı hakkında 
açıklayıcı bilgiler vererek başvuru 
koşullarını ve nasıl başvuru yapılacağını 
anlattı. 

Çağrı ile ilgili ayrıntılı bilgiye hamle.
gov.tr adresi dokümanlar sayfasından 
ulaşılabilir. 
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aşlanmış Kurbağa 
Sendromu’nu bilirsiniz; 
adını sıkça duyduğumuz 

bir metafor. Bir kurbağayı kaynayan bir 
suyun içine atarsanız, kurbağa kendini 
dışarı fırlatır. Çünkü doğal olarak 
canı yanacaktır. Ama kurbağayı soğuk 
suya koyar, sonra da suyu yavaş 
yavaş ısıtırsanız, kurbağa buna 
duyarsız kalacak, canının yandığını 
anlamayacaktır. 

Ama söyleyin lütfen... Bizimkisi tam 
da haşlanmış kurbağa sendromu değil 
mi? 21. Yüzyılın modern toplumlarının 
post modern insanları, yavaş yavaş 
haşlanan kurbağaya dönüşmedi 
mi?  Üstelik su giderek ısınıyor… 
Akıbetimiz belli! Yaşamak için 
çalışırken yakında yaşanacak bir dünya 
kalmayabilir. Farkında değiliz!

<(1ñ�'g1(0ñ1�ñ38&8��
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Dünyayı daha yaşanabilir bir hale 
getirmek için yeni iş kollarının 
açılmasıyla birlikte farklı bakış 
açılarına ihtiyacımız olduğu kesin. 
Çevreciler, dünyamızda küresel 
olarak yaşanan iklim değişikliği, 
kaynakların azalması, artan kirlilik 

ve biyolojik çeşitlilik kaybı gibi 
çevresel bozulmaların nedeninin 
insanın olumsuz davranışları olduğu 
konusunda hemfikirler. Çünkü 
tarım ve sanayi toplumlarında doğal 
kaynaklar ve çevre oldukça hoyratça 
kullanıldı. Günümüzde ise iklim ve 
çevre konularına duyarsız kalan ülke 
ve yönetimler bile artık ‘daha etkin, 
hatta saldırgan ve aktif mücadele’ 
kararında. Bu süreçte sürdürülebilirlik 
ve yenilenebilirlik kavramları ön 
planda. Çünkü sorun ciddi! 

Bugün birçok kurum ve kuruluş, 
günlük faaliyetlerinin çevreye daha 
az zararlı olmasını sağlayabilmek 
adına, çevre yönetim sistemleri 
ve yeşil girişimlerin uygulanması 
yoluna gidiyor. Nedir bunlar? Karbon 
salınımının azaltılması, biyoçeşitlilik, 
çevre kirliliğinin önlenmesi, suların, 
ağaçların, bitkisel örtünün ve ekolojik 
dengenin korunması, ağaçlandırma, 
ekosistem kayıplarının önlenmesi, 
bilinçli tüketim faaliyetleri, su 
tasarrufu, güneş enerjisine yönelim, 
çevreci ısınma ve aydınlanma... 

<(ïñ/�ñï/(5�9(�<(ïñ/��
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Birleşmiş Milletler Çevre Programı’nda 
yer alan tanıma göre; “yeşil işler” 

ya da bir başka deyişle yeşil yakalı 
meslekler imalat, tarım, hizmet ve 
Ar-Ge sektörlerinde insanlığın karşı 
karşıya olduğu çevresel tehditleri 
gidermeyi amaçlayan işler/ meslekler. 
(UNEP, 2008) 
ILO’nun tanımına göre ise bir 
iş sürdürülebilir üretime katkı 
sağlıyorsa, enerji ve doğal 
kaynaklardan tasarruf ediyorsa, 
yenilenebilir enerji kullanıyorsa, 
çevre ve hava kirliliğine yol 
açmıyorsa, biyo-çeşitliliği 
koruyorsa o iş yeşil bir iştir.  Yeşil 
işler, dünya ekosistemine zarar 
verebilecek her türlü faaliyetten 
kaçınan işlerdir. Yeşil işlerin çevreci 
olması gerekli bir koşuldur, ama 
yeterli değildir. Düzgün işler de olması 
gerekmektedir. İşgücüne verimli 
çalışma ortamları sunan, yeterli gelir 
olanağı ve sosyal koruma sağlayan, 
işçi haklarına saygılı ve hayatlarını 
etkileyen kararlara katılım olanağı 
veren işlerdir. 
Mavi yakalılar sanayideki, 
fabrikalardaki, üretim bantlarındaki 
emek yoğun işçi kesimini, beyaz 
yakalılar kurumsal alanda, ofislerde 
çalışanları tanımlamakta iken, çevresel 
sürdürülebilirlik, beraberinde “yeşil 
yakalılar” adı verilen yeni bir çalışan 
grubunu ortaya çıkarmıştır. 
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İşletmeler sadece değer yarattıkları, 
etkin ve verimli oldukları rekabetçi bir 
çevre içerisinde faaliyet göstermiyor; 
aynı zamanda çevreyle etkileşimleri 
sonucu çevreye karşı sorumlu 
davranışlar da geliştirmeleri gerekiyor. 
Çevresel sorumluluğun artmasıyla 
birlikte çevresel uygulamalara uyum 
beklentisi ve baskısından da ötürü 
işletmelerin ‘‘yeşil işletmeler” 
olması bekleniyor. Bu da mümkün 
olduğunca çevre dostu politikaların ve 
uygulamaların hayata geçirilmesiyle 
gerçekleşebiliyor. İşte burada Yeşil 
İnsan Kaynakları Yönetimi (GHRM- 
Green Human Resource Management) 
devreye giriyor. 
Yeşil insan kaynağı, her çalışanın 
karbon ayak izini azaltmak ve 
uygun yetenekleri elde tutmak için 
kullanılan bir strateji. İnsan kaynakları 
yönetiminin klasik uygulamaları, yani 
kuruluşun çevre hede&eriyle uyumlu 
hale getirilmesi şeklinde bir anlayış, 
Yeşil İKY uygulamaları ile örtüşmüyor. 
Bu nedenle, çalışanların kuruluşların 
çevre bilincini geliştirme ve çevre dostu 
davranışlarını teşvik etme kararlarına 
dahil olması bekleniyor.

3(.ñ��1$6,/�+$<$7$��
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Yeşil insan kaynakları yönetimi, 
insan kaynaklarını görevlerinde 
çevresel sorumluluk üstlenmeyi, 
onları diğer iş arkadaşlarıyla 
olumlu davranışlar geliştirebilecek 
çalışanlara dönüştürmeyi, yeni 
fikirler, öneriler sunmayı ve böylece 
çevre programlarının uygulanmasını 
sağlamayı hede&iyor. YİKY için işte size 
yedi basamaklı bir yol haritası:
 
1. Yeşil iş tasarımı: Çalışanlara 

rehber olabilecek bir çevresel 
vizyonun oluşturulmasıyla işe 
başlanılabilir. Çevre koruma ile 
ilgili bir dizi görev ve sorumluluğu 
iş tanımlarına dâhil etmek ve 
yürürlüğe koymak gerekiyor.

2. Yeşil personel seçme ve 
yerleştirme: İşe alım mesajlarını 
iletirken kuruluşun çevre 
politikasını ve stratejilerini, 
çevresel performansını belirtmek 
gerekiyor. Böylelikle işe alım ve iş 
gören seçiminde; iş tanımlarında 
yeşil konulara odaklanılması, 
yeşil farkındalığı olan çalışanların 
istihdam edilmesi sağlanıyor. 

3. Yeşil eğitim ve gelişme: Eğitim 
ve gelişimde farkındalığı ve 
becerileri artırmak amacıyla, 
çalışanların çevresel yönetim 
konusunda eğitilmesi ve özellikle 
çalışan bağlılığını ortaya çıkaracak 
eğitimlerin planlanması gerekiyor.

4. Yeşil performans yönetimi: Bu 
boyut, ücret ve ödül yönetimiyle 
birlikte yeşil çalışanların 
motivasyonunu artırmayı 
hede&iyor. Yeşil kriterleri 
değerlendirmelere entegre etmek, 
çalışanın iş performansını + yeşil 
ölçütlere göre değerlendirmek 
ve geri bildirimlerle desteklemek 
fayda sağlıyor.

5. Yeşil ücret ve ödül yönetimi: 
Çalışanların çevresel çabalarını 
ve başarılarını takdir edecek 
ve ödüllendirecek bir sistem 
kurulması, ilgili hakların tanınması 
ve çalışanların önerilerinin 
alınması tavsiye ediliyor.

6. Yeşil iş sağlığı ve güvenliği: 
Çalışanların sağlığını ve 
güvenliğini artırmak ve sağlık 
sorunlarını önlemek amacıyla 
elverişli bir ortam sağlamak için 
stratejiler geliştirilmesi gerekiyor.
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7. Yeşil çalışan ilişkileri: Çevresel 
yönetim konusunda bilinen 
birçok çalışan bağlılığı uygulaması 
hayata geçirebilir. Bununla 
birlikte çalışanların önemli 
çevresel konularda fikirlerini dile 
getirebilecekleri ve bu sorunları 
yaratıcı bir şekilde çözmenin 
yollarını önerebilecekleri katılımcı 
bir kültür yaratmak önem 
kazanıyor.

Tüm bu sistemleri oluşturmak ve 
devamlılığını sağlamak için şirketlerin 
örgüt kültürü, politika ve prosedürlerini 
yeniden şekillendirilmesi şart. Bu 
çerçevede mevcut örgüt kültürünü, 
çevresel yönetim sistemleri ile 
entegre hale getirerek yeşil bir kültüre 
dönüştürmeniz öneriliyor. Bu bağlamda 
çevreye duyarlı, geleceği düşünen 
alanlarda yetkin personel yetiştirilmesi, 
bunun planlanması ve eğitiminin 
verilmesi ciddi bir yatırım ve gelişme 
alanı olarak görülüyor. Sürdürülebilirlik 
için, çalışanların da yeşil kültürün bir 
parçası haline getirilmesi, güdülenmesi 
ve bağlılığının arttırılması bekleniyor. 

621�6g=
Haşlanan kurbağanın kaderini 
paylaşmamanın yegâne yolu, 
sürdürdüğümüz var olma mücadelesini 
herkes için ve her şey için 
birleştirmekten geçiyor. Çünkü bitkiler 
ve hayvanlar da insanlar gibiler; hayata 

tutunmak, yaşamak ve huzur içinde 
ölmek için sevgiye, bakıma ihtiyaçları 
var. Artık bir fenomen olmuş “Herkesin 
hayatına kimse karışamaz!” repliği bize 
aslında başka bir şey söylüyor gibi. 
Karışır yani! Karışmalı! Bireyselliğin 
pompalandığı günler geride kaldı, gün 
dayanışma günü! 
İnsan ve doğa diyalektiğini en güzel 
dile getiren metinlerden biri olan 
Şef Seaatle’ın mektubundan bir 
alıntıyla bitirelim. 1854 yılında ABD 
Başkanı Franklin Pierce yazdığı 
bir mektupla Amerika’ya gelen 
beyaz göçmenlere toprak bulmak 
amacıyla Kızılderililerden toprak 
istemiş ve bu isteği kabul edilecek 
olursa Kızılderililere rahatlıkla 
yaşayabilecekleri bir bölgenin 
ayrılacağını bildirmiş. Topraklarının 
büyük bir bölümü zaten beyazlar 

tarafından zorla ellerinden alınmış 
olan Duwarmish Kızılderililerinin Reisi 
Seattle, bir mektupla ABD Başkanına 
şöyle yanıt vermiş: “‘Beyaz adam 
annesi olan toprağa ve kardeşi 
olan gökyüzüne, alıp satılacak, 
işlenecek, yağmalanacak bir şey 
gözüyle bakar. Onun bu ihtirasıdır 
ki toprakları çölleştirecek ve 
her şeyi yiyip bitirecektir. Beyaz 
adamın kurduğu kentlerde, bir 
çiçeğin taç yapraklarının açarken 
çıkardığı tatlı sesler, bir kelebeğin 
kanat çırpışları duyulamaz. Son 
ırmak kuruduğunda, son ağaç yok 
olduğunda, son balık öldüğünde; 
beyaz adam paranın yenilemeyen 
bir şey olduğunu anlayacak!’ 
Çok geç olmadan Şef Seaatle’a kulak 
verelim! Hepimize Kızılderili bilgeliği 
dilerim… 
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osyal medyanın hayatımızın 
birçok alanındaki önlenemez 
yükselişi elbette piyasalarda 

da kendini gösteriyor. Ürün ve 
hizmet tanıtımından kurumsal imaj 
çalışmalarına, marka bilinirliğinin, 
marka kimliğinin kamuoyuna ve 
tüketiciye aktarılmasından ürün 
satışlarına değin firmaların vazgeçilmez 
enstrümanı konumunda... Esasen 
2000’li yılların başlarında ortaya 
çıkarak hayatımızın bir parçası haline 
gelen bu uygulamalar, kendi eş dost 
bağlarımızın korunması işlevini 
üstlendiği kadar, ülke ve dünya 
gündemini takip etmenin bir yolu, aynı 
zamanda ürün ve hizmetler hakkında 
bilgi almanın bir yöntemi haline geldi. 

İşletmeler açısından ise vazgeçilmez 
bir imaj ve iletişim enstrümanı olan 
sosyal medyanın; firma, marka ve ürün 
imajına oldukça ciddi bir etkisi olduğu 
zaten biliniyor. In%uencer’lar aracılığı 
ile büyük kitlelere ulaşan günümüz 
işletmeleri, sosyal medyanın 
muazzam gücünü kullanma 
yöntemi olarak “In"uencer 
Marketing”i tercih ediyor. “To 
in%uence” yani “etkilemek” kökünden 
türeyen ve gidişatı değiştirmek 
anlamına gelen bu olgu, sosyal medyada 
in%uencer kavramının ortaya çıkması 
ve dikkatlerin bu yöne çevrilmesi ile 
daha da bilinir hale geldi. Peki kimdir 
in%uencer? Kavramsal olarak açıklamak 
gerekirse, sosyal ağlarda güçlü bir 
varlığa ve yüksek itibara sahip olarak 
tanımlanan bu kişiler, bazen yetkisi, 
bazen bilgisi, bazen konumu, bazen 

de ilişkileri aracılığı ile günümüz 
dünyasında hem ünlü hem de ailemizin 
reklamcısı konumunda.

Yapılan araştırmalar, müşterinin 
markanın kendisinden daha çok 
üçüncü bir tarafa güvendiğine dair 
çarpıcı bulgular sunmaktadır. İşte bu 
üçüncü kişi; bazen eş, dost, akraba 
bazen ise güvendiğimiz bir sosyal 
medya fenomeni olabiliyor. Bu açıdan 
düşündüğümüzde “Word-of-Mouth 
Marketing” olarak da bildiğimiz 
“ağızdan ağıza pazarlama” nın 
torunları olan “in%uencer marketing” 
uygulamaları günümüz reklamcıları 
açısından mükemmel bir enstrüman 
diyebiliriz.

KARTLARIMIZI AÇIYORUZ: 
KURUMSAL INFLUENCER’LARI 
'(67(./ñ<258=
Bahsi geçen bu gelişmeler ve sosyal 
medyanın muazzam gücü karşısında 
belki de sosyal medya gücünü kontrollü 
bir şekilde yönetmenin bir çaresi belki 
marka imajını korumanın bir yöntemi 
ya da çalışanın gönüllü olarak göstermiş 
olduğu bir “örgütsel tutkunluk” 
örneği olarak ortaya çıkan, “kurumsal 
elçiler” veya “marka misyonerleri” 
olarak da anılan “kurumsal in%uencer” 
(Corporate ın%uencer) kavramını 
karşımıza çıkartıyor. Kurumsal 
in%uencer’lar bazen kendi ağlarını 
genişletmek bazen de operasyonel 
hede%ere destek olmak için kurum ve 
marka mesajlarını kendi kanallarından 
ileten firma çalışanlarıdır. Bilinenin 
aksine kurumsal in"uencer’lar ünlü 

kişilerden, kanaat önderlerinden ya 
da sosyal medya fenomenlerinden 
olmadığı gibi aksine firma ile 
özdeşleşmiş bir çalışanın gönüllü 
olarak yaptığı destekleme 
faaliyetleridir. Peki konuya firmalar 
açısından bakıldığında bu durum 
nasıl değerlendirilir? Şüphe yok ki 
çalışanlar bir markanın ve ürünün en 
iyi temsilcilerinden biri olmaya adaydır 
ve bir marka ile en iyi deneyimler 
ancak çalışanların aktif bağlılığı ile 
mümkün olabilir. Özellikle son yıllarda 
uygulamalı etik tartışmalarda sıkça 
karşılaştığımız, ürün ve hizmetlere 
dair yanıltıcı yönlendirme yapan 
sosyal medya yıldızlarının çoğalması, 
takipçilerinin ve kamuoyunun bu 
kişilere daha şüpheli yaklaşmasına 
neden olarak okları kurumsal 
in%uencer’ların lehine çevirmekte. 

*hd/h�9(�6$0ñ0ñ�%ñ5�
ENSTRÜMAN: MARKANIZIN ETE 
.(0ñò(�%h5h10hï�+$/ñ
Kurumsal in%uencer’lar; kurumsal 
itibar, güven ve marka üzerinde 
olumlu bir etkiye sahipler.  Daha 
fazla etkileşime ve görünürlüğe sahip 
olmaları onları daha gerçek yapar, 
kendi sosyal medya hesaplarından 
takipçilerine seslendikleri için daha 
bireysel görünürler ve daha ilginç 
içerikler sunabilirler. Geleneksel ve 
online reklamlara kıyasla kendi kimlik 
ve kişilikleri ile daha samimi bulunurlar 
ve bu yönüyle paydaşlara daha 
yakındırlar. Kurumsal in%uencer’lar 
kriz dönemlerinde firma için daha 
proaktif bir rol üstlenerek önemli bir 
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rol oynarlar, şirket içindeki diğer 
personeller için de motivasyonu 
artırıcı bir rol oynamaları 
muhtemeldir ve çalışanlar arasında 
katılımcılığı artırabilirler. 

Ancak bütün bu avantajların 
yanında firmanız adına kurumsal 
bir in%uencer edindiyseniz hem 
firmanızın hem temsilcinizin 
başarılı olabilmesi için güçlü 
bir entegrasyona ihtiyacınız var 
demektir. Elçinizin şu konulara 
etra%ıca haiz olup olmadığına 
dikkat etmenizi tavsiye ederiz:

Q Misyon: Şirketimiz neden var ve 
bizi harekete geçiren nedir?

Q�Değerler: Neyi temsil ediyoruz?

Q�Vizyon: Neyi başarmak 
istiyoruz?

Q�Konumlandırma: Hangi 
konularda gerçekten iyiyiz? Nasıl 
öne çıkıyoruz ve farklılaşıyoruz?

Q�Hedef Gruplar: Kime ulaşmak 
istiyoruz?

Kurumsal in%uencer’lar, sosyal 
medyadaki iletişim faaliyetlerini 
şirketin kurumsal iletişim stratejisi 
ile uyumlu hale getirmelidir. 
Zira, bu olası etik ihlallerinin 
ve çatışmaların önlenmesinde 
önemli bir rol oynayacaktır. 
Burada önemli bir diğer konu 
ise kurumsal elçinizin yani 
in%uencer’ınızın özgünlük 
ve profesyonellik arasındaki 
dengeyi koruyabilmesi meselesidir. 
Marka adına paylaşımlar yaptığı 
için katı kurallar getirildiğinde 
büyük ihtimalle özgünlüğünü 
kaybedecektir ya da aksine 
yönergelerin olmadığı bir durumda 
uygunsuz mesajlar verebilme riski 
ile karşı karşıyasınız demektir. 
Bir başka konu ise bu kişilerin 
özerkliği ve kontrolü arasındaki 
hassas dengedir. Esnek ve özgür 
hareket etmesi gereken kurumsal 
elçilerinizin aynı zamanda marka 
kimliğini ve kurumsal değerler ile 
kendi alanındaki dengeyi bulması 
her zaman kolay olmayabilir. 
Sonuç olarak bu kişilerin bütün 
potansiyellerini gösterebilmelerini 
sağlamak adına mümkün 
olduğunca kişisel özellikler ve 
iletişim ihtiyaçları açısından 
incelenmesi ve mümkün olduğunca 
özgür bırakılmasında yarar 
görülmektedir. 

DR. BURAK LEBLEBİCİOĞLU
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n%uencer pazarlama, iş birliği 
yapılan in%uencer’ın sosyal medya 
kanallarındaki blog yazılarından 

videolarına veya resimlerinde marka 
için içerik üretmesini konu edinen, 
avantajları nedeniyle odakları üzerine 
çevirerek yıldızı her geçen gün daha da 
parlayan bir yöntem olarak karşımıza 
çıkıyor. 

Geleneksel reklamcılıktaki gönderilen 
mesajların adeta görünmez bir duvara 
çarptığı, dolayısıyla tüketicinin kayıtsız 
kaldığı, internet reklamlarından kaçmak 
için ise çoğu kişinin reklam engelleyici 
(adblock) programlardan destek aldığı 
günümüzde, in%uencer pazarlama 
geleneksel reklamdaki bu kayıtsızlık 
duvarının aşılmasında ve online reklam 
endüstrisi için adeta bir can simidi 
olarak değerlendiriliyor. Nihai olarak 

müşterilerin satın alma davranışlarını 
etkilemek, reklam mesajını çok sayıda 
alıcıya ileterek marka bilinirliğini 
artırmak ve aynı zamanda tüketicilerin 
zihninde pozitif bir marka imajı 
algısı yaratmak in%uencer pazarlama 
kampanyalarının temel amaçları 
arasında.     

%ñ5�0$5.$�1('(1�
,1)/8(1&(5·$�ñ+7ñ<$d�
DUYAR?
Tüketiciler bir markanın kendisinden 
çok, üçüncü bir tarafın tavsiyesine 
güvenmektedir ve üçüncü taraf 
pozisyonunda olan in%uencer, 
tüketici açısından bir markayı hedef 
tüketicileriyle buluşturan bir arkadaş 
olarak düşünülebilir. In%uencer, bu 
süreçte sadece kendi takipçilerini 



6GOOW\�#üWUVQU�'[NØN�����

YÖNETiM & PAZARLAMA

35

Kaynaklar:
• Martin Sturmer (2020), Corporate In"uencer: Mitarbeiter als Markenbotschafter, Springer Gabler Verlag.

• Marco Nirschl, Laurina Steinberg (2018), Einstieg in das In"uencer Marketing: Grundlagen, Strategien und Erfolgsfaktoren, Springer Gabler Verlag.

• http://blog.tomoson.com/in"uencer-marketing-study/

• http://www.tapin"uence.com/wp-content/uploads/2015/02/In"uencers-vs.-Advocates-Whats-the-Di#erence-eBook-Final-v2-1.pdf

• Kristen Matthews (2013) $e definite guide to in"uencer targeting,

• https://blog.kissmetrics.com/guide-to-in"uencer-targeting/

getirmeyip, aynı zamanda takipçi 
ağını da (takipçilerin takipçileri) 
beraberinde getirmektedir. Bu da sadık 
takipçilerinin şirketin web sitesinde 
trafik yaratması, sosyal medyadaki 
görünürlüğün artması ve şirketin ürün 
ve hizmetiyle ilgili deneyimler hakkında 
öneri veya hikayeler ile şirketin 
satışlarında rol oynaması anlamına 
gelmektedir. 

TapIn%uence ve In%uitive şirketleri 
tarafından yapılan bir araştırmaya 
göre; müşteriler %90 oranında 
kişisel ağlarından gelen bir 
yönlendirmeye güvenmekte ve bu 
yönlendirmelerin %81’i çevrimiçi 
olarak gerçekleşmektedir. 2016 yılında 
Tomoson Company 125 üst düzey 
pazarlama yöneticisine in%uencer 
pazarlama anketi gerçekleştirmiş ve 
bu pazarlama türü için harcanan 
her 1 USD’nin şirkete 6,50 USD 
gelir olarak döndüğüne dair veriler 
elde etmiştir. Araştırma, pazarlama 
yöneticilerinin %59’unun bir sonraki 
sene içinde in%uencer pazarlama 
bütçesini artırmayı planladığını ortaya 
koyarak, bu yöntemin müşteriler için 
en hızlı büyüyen ve en uygun maliyetli 
çevrimiçi müşteri edinme kanalı 
olduğuna dair bulgular ortaya koyuyor. 
Ayrıca ankete katılan pazarlamacılar, 
bu yolla elde edilen müşterilerin kalitesi 
sorulduğunda ise %51 oranında daha 
iyi müşteriler olduğuna dair bulgular 
sunuyor.

'2ò58�,1)/8(1&(5·,�%8/0$.
Şüphe yok ki doğru in%uencer olarak 
seçilecek ismin tüketicilerin satın alma 
kararları üzerinde etkisi olacağının 
iyi bilinmesi ilk koşul... Bu yüzden 
hangi ürün veya hizmetin söz konusu 
olduğunun iyi bilinmesi ve firmanın 
hedef segmenti hakkında oldukça 
seçici olunması şart. Her ne kadar 
in%uencer’ların takipçi sayısının çok 
olması önemli olsa da az görünürlüğe 
sahip bir in%uencer’ın işletmenin 
ulaşmaya çalıştığı niş bir segmentte 
yüksek bir görünürlüğe sahip olması 

da muhtemeldir. Bu nedenle doğru 
in"uencer’ı takipçi sayısından daha 
da önemlisi ulaşmaya çalıştığınız 
pazar ve hedef kitle içindeki 
görünürlüğü ile değerlendirmek 
daha isabetli bir seçim olacaktır.  

Doğru in%uencer’ın tanıtacağı ürün/
hizmeti tanıması ve ona ilgi duyması, 
alanında uzman ve kanaat önderi 
olması, şirket için doğru hedef kitleye 
sahip olması, hikâye, resim, video ve 
benzeri mesajlara uygun içerikleri 
nasıl üreteceğini bilmesi ise diğer 
önemli konulardır. Ayrıca iyi iş birliği 
becerilerine sahip, yeterli sayıda 
kararlı takipçisi olan, sosyal medya 
paylaşımları markanın itibarını 
zedelemeyecek profildeki bir kişinin 
firmayı hedefe taşıması daha olasıdır.

Sonuç olarak “In%uencer pazarlama”,  
bahsi geçen üçüncü taraf boşluğunu 
doldurmanın, marka için güvenilir, 
özgün ve ikna edici mesajlar vermenin  
günümüz koşullarındaki güzel bir 
uygulamasıdır. Oliver sabanlarına 
dair 100 yıl önceki bir reklamda dahi 
“Henry Ford da Oliver sabanlarını 

tercih ediyor!” mesajı verilerek  toplum 
tarafından uzman ve tanınmış kişilerin 
marka güvenindeki pekiştirici rolüne 
dair örnekler görmek mümkün.
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aşam felsefemiz değişti 
ya da değişmek zorunda 
kaldı. Artık her alanda 

mobilite ve hız önem kazanmış 
durumda. Yaşadığımız pandemi ve 
benzeri durumlar, dijital ortamlarda 
izole şekilde yaşamayı ve verinin 
akışının bir örümcek ağı gibi ilgili 
yerlere çok kısa sürede ulaşmasının 
önemini bir kez daha bizlere gösterdi. 
Bu bağlamda artan yüksek teknolojik 
imkânlar ile giyilebilir teknolojilerin 
sanal gerçeklikten çıkıp, birçok 
sektörde olduğu gibi sağlık sektörünün 
de vazgeçilmezi haline geleceğini ön 
görmek hayal olmayacaktır. Üstelik 
maliyetleri her geçen gün düşerken 
pazarının ise inanılmaz hızla 
büyüyeceği öngörülmektedir.

1('ñ5�%8�*ñ<ñ/(%ñ/ñ5��
7(.12/2-ñ"
Giyilebilir kıyafetler, takılabilir 
aksesuarlar veya taşınabilir bazı 
cihazlara takılan akıllı sensörlerin, 
vücut hareketlerini takip ederek 
veri toplaması veya ortamın verisini 
algılaması gibi eylemlerinin tümüne 
“Giyilebilir Teknolojiler” adını 
veriyoruz. Bu teknoloji sayesinde; 
vücut, beyin ve çevreden toplanan 
veriler, mobil cihazlardaki yazılımların 
analizinden sonra bağlı olduğu 
kablosuz ağlar üzerinden gerekli 
yerlere anında ulaştırılarak istenmeyen 
durum veya arızalar daha oluşmadan 

önlemlerin alınması hede$eniyor. 
Giyilebilir teknolojiler sayesinde; 
vücuttaki su seviyesi, kan basıncı – 
tansiyon, kalp atım hızı, terleme, 
sıcaklık değişimleri, vücut yağı, 
kan şekeri, böbreklerden geçen 
mineral miktarları, besinlerden 
alınan kalori, vitamin değerleri, 
vücuttaki in$amasyon gibi değerler 
anında görülebilir ve kullanılabilir 
girdi (imput) verisi olarak analiz 
edilecek düzeyde alınabiliyor. Bu da 
yoğun çalışan hekimlerin hastaya 
ayırabilecekleri sınırlı zamanda doğru 
teşhisi koymasını kolaylaştırıyor veya 
hastalık oluşmadan önlenebilmesine 
veri teşkil ediyor. 

8<*8/$0$�g51(./(5ñ�
Giyilebilir teknolojilerde artık sadece 
mobil telefonunuzdaki adımsayarın 
çok ötesine geçildi. Akıllı saatler, akıllı 
bileklikler ve kulaklıklar ile adete sanal 
bir stetoskop ve onu kullanan sanal 
hekimi yanınızda taşıyabiliyorsunuz. 
Bu alanda sektöre giriş yapan mobil 
cihaz üreticisi firmalar, artık akıllı 
kumaşlar ve nano chipler kullanmaya 
başladılar. Bu sayede giyilebilir ve vücut 
dış kısmına takılabilir teknolojilerin 
yanında, vücut içerisine takılan bazı 
nano robotlar ile de veri toplanıyor ve 
ileri görüntüleme ile ön tanı koyabilme 
imkanına ulaşılarak hastalık oluşmadan 
önlemler almanın yolu açılıyor. 
Medikal anlamda genel olarak 
sağlık durumunu izleme, tanı 
koyma ve tedavi gibi ana başlıklarla 
incelenebilecek giyilebilir teknolojiler, 
hem klinik (nabız, şeker seviyesi) 
hem de davranışsal (yürüme, koşma) 
veri toplama amacıyla birçok farklı 
uygulama örneğiyle karşımıza 
çıkıyor. İlaçların ne zaman alınacağını 
hatırlatıcı sistemlerden diyabet 
hastalarına belirli zamanlarda 
insülin enjekte edebilen sistemlere, 
biyokimyasal algılayıcılardan motor 
hareketlerin takibinde kullanılan 
sistemlere ve hatta Alzheimer hastaları 
için geliştirilen hatırlatıcı gözlüklere 
kadar birçok alanda karşımıza çıkan 

*h1h0h='(�$.,//,�6$$7/(5'(1�$.,//,�*g=/h./(5(��(/(.7521ñ.�7(.67ñ/'(1�9(5ñ�
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bu uygulamalar, yakın gelecekte daha 
fazla neler yapılabileceğine dair önemli 
ipuçlarını oluşturuyor.
Wang v.d. tarafından geliştirilen 
kulak memesine takılan ve çoklu LED 
lambalar ve fotodiyotlar kullanan 
PPG (Photoplethysmogram) sistemi 
ile parmaktan yapılan ölçümlere göre 
%10 daha güçlü sinyaller alınabildiği 
ve böylece çok hassas ölçümler 
yapılabiliyor. Suzuki v.d. geliştirilen 
SILMEE sisteminde ise yama şeklinde 
göğse yerleştirilebilen bir algılayıcıdan 
gelen EKG, nabız ve vücut sıcaklığı 
bilgileri batarya süresi olarak 
belirtilen 24 saat boyunca Bluetooth 
bağlantısı üzerinden bir akıllı telefona 
aktarılabiliyor. 
Massachusetts Institute of Technology 
(MIT)’de geliştirilen MI&ril sistemi 
ile kalp ritmi, kan şekeri, oksimetri 
ve karbondioksit seviyesi takibinin 
yanı sıra elektro-ensefalografi (EEG) 
ölçümleri yapılabiliyor. MI&ril 
sisteminin Parkinson hastaları için 
hipokinezi ve diskinezi durumlarının 
takibi ve analizi için de kullanılıyor.
Romatoid Artrit hastaları için 

geliştirilen bir veri eldiveni sayesinde 
hem teşhis hem de tedavide kullanılan 
egzersizlerin yapılma doğruluğu 
kontrol edilebiliyor. Park v.d. 
tarafından geliştirilen akıllı tişörtte 
farklı algılayıcılar ve bunlardan 
gelen verileri kaydeden bir cihaz 
bulunuyor. Benzer şekilde Kaliforniya 
Üniversitesi tarafından geliştirilen 
Electrozyme (yeni adı biolinq) 
sisteminde elektrokimyasal bir dövme 
ile kullanıcının ter analizi ve elektrolit 
dengesi, laktat birikimi gibi ölçümler 
yapılabiliyor.
Giyilebilir teknolojilerin tıbbi eğitim 
amaçlı kullanımı da öne çıkan konular 
arasında yer alıyor. Goodwin v.d. 
tarafından yapılan çalışmada, Google 
Glass takan tıp öğrencilerine simüle 
edilmiş omuz takılması (distosi) ve ters 
doğum gibi acil obstetrik durumlar 
gösterilmiş ve başarılı sonuçlar elde 
edilmiş.
Giyilebilir teknolojilerin dünyadaki 
diğer uygulamalarına örnek verecek 
olursak; Amerika’daki bir firma 
Valencell, PPG olarak tıp dünyasında 
bilinen fotopletismografi, bedene 
bir ışık yayarak damarlardaki kan 

dolaşımlardaki değişimleri mobil 
olarak ölçen teknolojiler geliştirdi. Bu 
teknolojiyi, kullanıcının kulaklığına, 
bilekliğine hatta yüzüğüne bile entegre 
ederek, genelde hiç belirti göstermeden 
sinsice gelişen hipertansiyon hastalığını 
daha oluşmadan önlemeyi başardılar. 
Yine Tayvan’da bulunan Eclat adlı 
endüstriyel araştırma yapan bir 
tekstil firması “Ismartwear- akıllı 
giysi” kumaşları geliştirdi. Bu 
kumaşın üzerindeki akıllı iletkenler ve 
sensörler sayesinde, kalp ve solunum 
ritmi ölçülebiliyor, ortam sıcaklığını 
algılayarak vücut ısısını otomatik 
olarak optimum seviyede tutabilmek 
için giysiyi ısıtıp soğutabiliyor. Ayrıca 
Ismartwear akıllı giysileri giyen 
hastalara doktorları da uzaktan 
erişerek gerekli teşhis ve tedavileri 
uygulayabiliyor. 
Öte yandan Sabancı Holding 
hissedarlığı ile büyüyen Türk teknoloji 
şirketi &read In Motion’ın (TIM) 
geliştirdiği, şirketlere zaman ve 
maliyetten yüzde 50 tasarruf sağlayan 
“akıllı eldiven” Glogi, yurt dışından 
yoğun rağbet görüyor ve şu anda sekiz 
farklı ülkeye ihraç ediliyor.
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Dünya zorlu bir süreçten geçerken ve 
tüm ülkelerin vatandaşlarının sağlığını 
korumak için çözüm yolları aradığı 
bu dönemde giyilebilir teknolojiler 
elbette öne çıkıyor. Bununla birlikte 
bu ölçüm ve takip cihazlarının ve 
uygulamalarının birçoğunun tıp 
uzmanları tarafından kullanılamayacak 
kadar yanlış ve yanıltıcı olduğunu, 
her türden giyilebilir teknolojinin acil 
düzenleme gerektiren güvensiz bir 
teknoloji olduğunu düşünenlerin sayısı 
da az değil. 
Her şeyden önce bu kadar çok 
verinin toplanması ve izlenmesi, 
güvenlik sorunlarını da 
beraberinde getiriyor. Veri aktarımı, 
güncelleme gibi nedenlerle kablosuz 
olarak internete bağlanan giyilebilir 
teknolojiler, bu teknoloji üzerinden 
yeni saldırılara da kendilerini açık 
bir hale getirebiliyor. Yine her dakika 
izlendiğini bilmek de çok istenmeyen 
bir durum olarak karşımıza çıkıyor.
Bununla birlikte çocuklar için izleyiciler 
ve oyuncakların daha güvenli hale 
getirilmesi de bir zaruriyet olarak 
görünüyor. UNICEF’in  2019’da 
yayımladığı bir rapora göre; okullarda 
ve evde bulunan bu tür 24 saat 
gözetimin çocuklarda kaygı yarattığı, 
gelişimlerine zarar verebileceğini ortaya 
koyuyor.
Şahsen medikal alanda kullanılan 
giyilebilir teknolojilerin giderek 
daha büyük önem kazanacağını 
düşünen bir bilişim mühendisiyim. 
Günümüz toplumlarında sosyal ve 
çevresel faktörlerin hem bedensel 
hem de mental rahatsızlıklara zemin 
oluşturacak şekilde özellikle dizayn 
edildiğini düşünenlerin sayısı hiç de 
az değil. Bununla birlikte gerçek şu ki; 
nüfus hızla yaşlanıyor… Özellikle de 
Avrupa’da yaşlanan nüfusun artmasına 
karşın bakım sağlayacak personel 
sayısının az olması, doktorların 
hastalarını hastane dışında takip 
edebilme ihtiyacı ve bunun sonucunda 
da evde yapılabilecek öz bakım 
faaliyetlerinin artması gibi önemli 
nedenlerin yanı sıra bilinç düzeyi artan 
kullanıcıların kendi sağlık durumlarını 
takip etme istekleri bu teknolojilere 
olan ihtiyacı artırıyor. Yaşanan bu 
gerçeği ön gören sağlık liderleri, 
sağlık ve bakım hizmetlerindeki 

yüksek maliyeti düşürmenin yolunun 
giyilebilir teknolojiler olduğu fikrinde 
birleşiyorlar. Bunun yolunun hastane 
merkezli tıbbi bakımdan ziyade, 
kişiye özel hasta merkezli yüksek 
iletişim teknolojileri ve mobilite 
ile sağlanacak bir tıbbi tedavi ve 
bakım olduğu aşikârdır. Bu sayede, 
hastanelerde herkesin ne yazık ki aynı 
anda faydalanma olasılığı çok mümkün 
olmayan bazı görüntüleme ve ölçüm 
cihazları, artık hastanın kendi konfor 
alanı olan evinde giyebileceği çok basit 
giysi ve aksesuarlar ile neredeyse sıfır 
maliyetle sağlanabilecek ve sağlık 
sektörünün önündeki büyük bir 
engel de kaldırılmış olacak; herkesin 
tıbbi bakıma ve tedaviye ulaşımı 
sağlanabilecektir. 
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Giyilebilir teknolojiler, 2019 yılına 
kadar daha çok spor, e-fitness alanında 
geliştiriliyorken, başta Covid-19 
pandemisinde uzaktan müdahale 
ihtiyacı ve buna benzer salgınların ve 
ani ölümlerin önlenmesi söz konusu 
olduğunda, teşhis ve tedavinin doğru 
uygulanması ve izlenmesi alanında da 
hızla ilerleme kaydetti. Günümüzde 
başta sağlık sektörü olmak üzere, 
moda, eğlence, spor, tarım, güvenlik, 
eğitim ve sosyalleşme alanlarında 
kullanılmaya başlandı. 
Konunun ciddiyetini kavrayan büyük 
teknoloji dev şirketi olan Google, 
giyilebilir teknoloji fikirleriyle ün 
yapan Fossil’den aldığı fikre 40 milyon 

dolar ödedi, ayrıca 2.1 milyar dolar 
ödeyerek giyilebilir bir saat olan Pixel 
Watch’I üreten Fitbit’i satın aldı. 
Sağlık alanında giyilebilir teknoloji 
pazarının büyüklüğünün 2025 
yılında 534 milyar dolara çıkması 
ön görülüyor. Bu rakam 2019 yılının 
başında sadece 28 milyar dolardı. 
Sonuç olarak giyilebilir teknolojiler 
ile hede$enen, daha oluşmadan 
hastalığı önleyebilmek ilkesine 
dayanıyor. Giyilebilir teknolojilerden 
gelen verinin hasta özlük bilgileri ile 
entegre bir sistem içerisinde doktor 
tarafından görülebilmesi, teşhis 
ve tedavi aşamasında büyük fayda 
sağlayacaktır. Uzaktan sağlık hizmeti 
alan Ayşe Hanım teyze de mutlu olacak, 
ona evinden hizmet veren doktor 
da… Yukarıda saydığım bazı can sıkıcı 
durumlar olabilir tabii, bu kaçınılmaz. 
Ancak totaline baktığımızda bu 
teknolojinin insanlığa çok büyük 
faydalar getireceği kesindir.
Ayrıca sadece hastalarda değil, 
sağlıklı kişilerin de bu teknolojiden 
faydalanması ile “artırılmış insan” 
olabilmenin önü açılıyor. Örneğin 
giyilebilir bir akıllı gözlük sayesinde, 
sadece önünüzü değil arkanızı da 
gördüğünüzü, hatta duvarın arkasını 
karanlıkta dahi görebildiğinizi 
düşünün. Ya da takılabilecek bir bileklik 
sayesinde, hormonların görünebilir 
olduğu, doğru eşleştirmelerin 
yapılabilmesine olanak sağlayacak 
sosyalleşme uygulamaları da yakında 
karşımıza çıkabilir, o da ayrı bir 
mevzu…








